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50 години филология в ПУ „Паисий Хилендарски“
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 Единствен по рода си  дигитален център 
за дистанционно хоспитиране на занятия 
бе открит в Педагогическия факултет

 Климатичните промени не са само 
горещо време

 Представители на 60 водещи 
работодателски организации 
се срещнаха със студентите 

 Започна вторият сезон на 
Start-up Academy

 Научната фантастика на Станислав Лем 
като пророчество за бъдещето

 Дебатът за промяна на избирателната 
система в САЩ 

 Дарио Фо и Франка Раме – влюбените 
бунтари на италианския театрален XX век

Промоции. Промоции…Промоции. Промоции…
На стр. 10, 12, 14

Двама възпитаници на 
университета с националния приз 

„Студент на годината“
На стр. 6

Студенти юристи заминават за 
световните финали на престижно 

състезание по право
На стр. 10

За петнадесети път Форум „Наука“
На стр. 3
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На 15 март 2023 г. в Новата сграда на ПУ „Паисий Хилендарски“ 
се проведе „Ден на кариерата“, организиран от Университетския 
център за кариерно развитие и Студентския съвет на Пловдивския 
университет.

На форума 60 водещи работодателски организации от секто-
рите: финанси, човешки ресурси, полиция, информационни тех-
нологии, туризъм, социални дейности, икономика и обслужване 
на клиенти, презентираха стажантските си програми, практики и 
свободни работни позиции, както и възможностите за кариерно 
развитие на студенти. 

Водещ на официалното откриване беше проф. д.п.н. Дора 
Левтерова, директор на Центъра за кариерно развитие на ПУ 
„Паисий Хилендарски“, а приветствия към студентите отправиха 
ректорът проф. д-р Румен Младенов, заместник-кметът на Община 
Пловдив с ресор „Спорт, младежки дейности и социална политика“ 
Георги Титюков и Роберто Санторели – председател на Асоциаци-
ята на италианските предприемачи в България „Конфиндустрия 
България“. Сред гостите на форума бяха и Костадин Димитров 
– кмет на район „Тракия“, проф. д-р Теменужка Йовчева – замест-
ник-ректор на ПУ с ресор „Научноизследователска и издателска 
дейност“, проф. д-р Антон Илиев – заместник-ректор с ресор 
„Информационна инфраструктура и акредитационни процедури“, 
преподаватели и студенти от различните факултети.

Освен на фирмените щандове в централното фоайе на сграда-
та работодателите имаха възможност да се срещнат със студенти 
и в няколко аудитории. В 122-ра аудитория представителите на 
Областната дирекция на полицията запознаха всички, проявили 
интерес, с кандидатстването за работа в МВР, видовете конкурси 
за набиране на кадри, процедури и кариерно развитие в силовата 
структура. Пак там представителите на куриeрската фирма „Еконт“ 
представиха пред студентите възможностите за стажове и работ-
ни места в компанията.

В Деня на кариерата се включиха още Тракийският туристиче-
ски район и Общинското предприятие „Старинен Пловдив“, които 
представиха възможностите за работа в сферата на туризма. 
Асоциацията на българските училища в чужбина презентира сту-
дентските практики в българските училища в чужбина, а „Конфин-
дустрия България“ – работните места и стажовете в италианския 
бизнес.

Студентите, които взеха участие в Деня на кариерата, получиха 
информация от „първа ръка“ за спецификата на отделни професии 
и предлаганите работни места и се запознаха на място с изисква-
ните компетентности за заемане на съответните длъжности. Те 
имаха възможност да се срещнат и със специалисти по подбор на 
персонал, да се явят на място на интервюта за започване на рабо-
та или на стажове, както и да се представят по най-добрия начин 
пред потенциалните си работодатели.

Денят на кариерата в Пловдивския университет 

Представители на 60 водещи работодателски 
организации се срещнаха със студентите 

Събитието предизвика истинско стълпотворение във фоайето на Нова сграда

Интересът на студентите към предложенията на работодателите се пренесе и 
в някои от залите на университета

Проф. Дора Левтерова – ръководител на Кариерния център в Пловдивския 
университет, открива форума в присъствието на официалните лица, предста-
вителите на работодателските организации и фирми и студентите

Съорганизаторите от Студентския съвет и проф. Желязка Райкова
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Под надслова „Да говорим за наука“ на 16 и 17 март 2023 г. в 
Хисаря се проведе Форум „Наука“, по време на който бяха предста-
вени проекти на учени от Пловдивския университет, финансирани 
от Фонд „Научни изследвания“. Форумът бе открит от проф. д-р 
Невена Милева, директор на поделение „Научна и проектна дей-
ност“, проф. д-р Румен Младенов – ректор на ПУ „Паисий Хилен-
дарски“, и проф. д-р Теменужка Йовчева, заместник-ректор на 
висшето училище с ресор „Научноизследователска и издателска 
дейност“.

В приветственото си слово проф. Младенов подчерта, че едно 
от най-големите постижения на научната общност на ПУ е придо-
биването на статут на научноизследователски институт, което е 
доказателство за качеството на научноизследователската и про-
ектната дейност на висшето училище, както и оценка за професио-
нализма на академичния състав и постигнатите научни резултати.

„Няма съмнение, че образованието и науката ще вървят ръка 
за ръка. В този смисъл подкрепата на творческата енергия и 
оригиналните идеи, стимулирането на 
научната активност и увеличаването на 
участниците във вътрешноуниверситет-
ски, национални и международни про-
екти и програми е стратегическа цел на 
университетското ръководство“, заяви 
ректорът пред участниците в научния 
форум.

„След тригодишно прекъсване отно-
во се събираме да говорим, обсъждаме 
и проектираме идеи за изследователска 
и проектна дейност. Отчитаме трудна, но 
успешна година с разработена програма 
за развитие като изследователски университет, успешно отчетени 
проекти по международни програми и поети нови ангажименти в 
проектната дейност“, сподели в обръщението си към участниците 
във форума проф. Невена Милева.

Проф. Теменужка Йовчева изрази задоволство от подписания 
в края на 2022 г. договор с Фонд „Научни изследвания“, който ще 
даде възможност за реализация на програмата за развитието на 
Пловдивския университет като изследователски.

„Програмата включва разработка на 7 интердисциплинарни 
проекта от различни професионални направления и факултети и 
се отличава с постигнат баланс между природни и хуманитарни 
науки. Научноизследователската и проектната дейност са недели-
ми. Насърчаването на академичната общност за участие в разноо-
бразни национални и международни проекти и програми е основ-
на стратегия в политиката на университетското ръководство за 

отстояване на позициите на университе-
та като модерна и динамично развиваща 
се научно-образователна институция в 
една изключително конкурентна среда“, 
заяви още проф. Йовчева.

 След официалната сесия проф. д-р 
Илия Илиев представи проекта „Биоди-
зайн и биоикономика – изработване на 
платформа за анализ на потенциала на 
българския бизнес за въвеждане на био-
базирани технологии в индустриални 
сектори, функциониращи в условията на 
биоикономика“. Проф. д-р Александър 

Илиев фокусира вниманието на аудиторията върху създадения от 
Педагогическия факултет пилотен модел на образователна мето-
дика за преподаване на теоретични дисциплини чрез театрално 
и филмово изкуство. Доц. д-р Ани Кемалова представи проект на 
Филологическия факултет на тема „Филологически и методически 
предизвикателства в дипломния проект като индикатор за дина-
миката на научната колаборация в отношенията утвърден – млад 
изследовател“, а неговите практически резултати могат да бъдат 
мултиплицирани в работата на всички факултети.

През втория ден бяха представени още 3 проекта, финансира-
ни от ФНИ: на гл. ас. д-р Атанас Терзий-
ски – „Национална мрежа за наблюдение 
на радон: мониторинг, прогнози и соци-
ални аспекти чрез отворени данни“; доц. 
д-р Слави Любомиров – „Смарт лабора-
тория за чисти енергийни технологии“; 
доц. д-р Дилян Георгиев – „Иновативна 
лаборатория за екологичен анализ и 
реакция срещу екологични катастрофи 
– ЕКОЛАБ“.

Форум „Наука“ е традиционен за ПУ 
„Паисий Хилендарски“ и се провежда 
за 15-и път. В изданието му тази годи-
на бяха представени проекти с разно-
образна тематика, които се изпълняват от 6 факултета – Биоло-
гическия, Филологическия, Физико-технологичния, Химическия, 
Педагогически и Факултета по математика и информатика.

Фонд „Научни изследвания“ финансира национални научни 
програми и проекти за научни изследвания във висшите училища 
и научните организации в България, като следва международно 
признатите стандарти и отчита съществуващия национален нау-
чен потенциал и обществените нужди и приоритети.

Пловдивският университет организира 
за петнадесети път Форум „Наука“

Проф. Румен Младенов

Проф. Невена Милева

Проф. Теменужка Йовчева

На 28 февруари 2023 г. в 1. аудитория се проведе среща 
между представители на Американското посолство в Република 
България и студенти от Пловдивския университет. Summer work 
and travel беше темата на срещата, организирана от Студентския 
съвет. 

Генералният консул Майкъл Гриър и вицеконсулът Перла 
Фернандес представиха пред присъствалите студенти усло-
вията и възможностите за пътуване и работа в САЩ. Те отго-
вориха изчерпателно на всички въпроси, свързани с транс-
порта, пребиваването, работата, здравеопазването, туризма, 
храната и др.

Среща с представители на 
американското посолство

Участници в срещата
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Пловдивският уни-
верситет „Паисий Хилен-
дарски“ и Българската 
академия на науките 
подписаха споразуме-
ние за сътрудничест-
во и взаимодействие, 
което предвижда обу-
чение на млади учени, 
докторанти и постдок-
торанти от двете инсти-
туции, споделяне на 
опит и съвместни дей-
ности. Обучителните 
центрове ще си сътруд-
ничат, като организи-
рат научни форуми, 
подготвят съвместни 
научноизследовател-
ски проекти и други 
дейности за период от три години.

На официална церемония в БАН подписите си върху доку-
мента положиха председателят на Академията акад. Юлиан 

Ревалски и ректорът на 
ПУ „Паисий Хилендар-
ски“ проф. д-р Румен 
Младенов. На събити-
ето присъстваха още 
заместник-председа-
телят на БАН чл.-кор. 
Евдокия Пашева и 
заместник-ректорът по 
научноизследователска 
и издателска дейност 
на висшето училище 
проф. д-р Теменужка 
Йовчева.

По време на среща-
та бе обсъдено досе-
гашното сътрудничест-
во на Пловдивския уни-
верситет с институтите 
на БАН, актуалните про-

екти, както и възможностите за организиране на посещения на 
млади учени в научните звена на Академията, които разполагат 
с модерна апаратура.

Споразумението за сътрудничество между Споразумението за сътрудничество между 
Пловдивския университет и БАН стартира Пловдивския университет и БАН стартира 
със съвместна програма за млади ученисъс съвместна програма за млади учени

От ляво надясно: чл.-кор. Евдокия Пашева, проф. Румен Младенов, проф. Теменужка Йовчева, 
акад. Юлиан Ревалски

От началото на 2023 година Пловдивският университет „Паи-
сий Хилендарски“ започна изпълнението на Стратегическата 
научноизследователска и иновационна програма за развитие 
BG-RRP-2.004-0001-C01, финансирана от Националния план за 
възстановяване и устойчивост по компонента „Иновативна Бъл-
гария“, Инвестиция 1 „Програма за ускоряване на икономическо-
то възстановяване и трансформация чрез наука и иновации“ и 
Стълб 2 „Създаване на мрежа от изследователски висши училища 
в България“.

Стратегическата научноизследователска и иновационна про-
грама за развитие на Пловдивския университет е интерсекторна 
в областта на зелената икономика, екологичните решения и 
екосистемните услуги. Програмата е насочена към изграждане 
на подход за оценка и устойчивост на екосистеми, включващ, 
от една страна, използване на природните ресурси, а от друга, 
проследяващ взаимодействието на човешките общности с при-
родата при обитаване на дадена екосистема, чрез приложение 
на нови технологични и социални модели. Основните теми в 
научните програми засягат пряко зелените иновации: принци-
пи на зелената икономика, енергийна ефективност и енерго-
ефективни технологии, технологии за пречистване, събиране и 
производство на енергия от отпадъци, устойчиво развитие на 
енергийната екосистема и др. Акцентира се върху технологични 
решения, които да се прилагат за постигане на основните цели 
в европейските политики – нисък въглероден отпечатък, висок 
дял на възобновяема енергия, малки количества генерирани 
отпадъци и преработването им в биогорива.

За изпълнение на проекта са формирани изследователски 
научни групи, ръководени от водещи наши и международни 
изследователи, които ще работят за разгръщане на изследова-
телския потенциал на учените, ще съдействат за разпростра-
нение на научните резултати и за развитие на иновационната 
култура на Университета. Планира се включване на млади учени, 
докторанти и постдокторанти.

Програмата предвижда стимулиране на научни изследва-
ния, насочени към иновации и интелектуална собственост. На 
конкурсен принцип ще бъдат избрани и финансирани проекти 
на учени от университета за провеждане на научноприложни 
и иновационни изследвания. Включени са дейности за защита 
на интелектуалната собственост и за технологичен трансфер, 
обучение на членовете на научните групи в основите на защита 
на интелектуалната собственост, което ще им помогне при под-
готовката на заявки за патенти за изобретения и полезни модели.

При изпълнение на проекта се предвижда и активно между-
народно сътрудничество с научни организации и университети в 
стратегическите за университета научни направления.

Изпълнението на програмата се ръководи от Управителен 
комитет с председател проф. д-р Теменужка Йовчева.

Сформиран е Съвещателен борд, който ще оценява, контро-
лира и дава стратегически насоки, свързани с развитието на 
програмата. Негови членове са чуждестранни учени от научни 
организации, иноватори и бизнес лидери, представители на бъл-
гарски бизнес организации и доказани експерти в приоритетни-
те научните направления.

Стратегическа научноизследователска и иновационна програма за развитие
 „Дигитални устойчиви екосистеми – технологични решения 

и социални модели за устойчивост на екосистемите – ДУЕкоС“
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Ректорското ръководство, 
Учебният отдел и Университет-
ският информационен център на 
Плов дивския университет „Паисий 
Хилендарски“ обсъдиха на работна 
среща промените в нормативната 
уредба, свързана с административ-
ното обслужване на учебния про-
цес във висшето училище.

На двудневния семинар при-
съства пълният състав на универ-
ситетското ръководство – ректо-
рът проф. д-р Румен Младенов и 
петимата заместник-ректори: доц. 
д-р Мария Стоянова с ресор „Учеб-
на дейност“, проф. д.п.н. Румяна 
Танкова – „Система за наблюдение, управление и постоянен кон-
трол на качеството на обучението и академичния състав“, проф. 
д-р Теменужка Йовчева – „Научноизследователска и издателска 
дейност“, доц. д-р Надя Чернева – „Международно сътрудни-
чество, академична мобилност,   връзки с обществеността и 
протокол“, и проф. д-р Антон Илиев – „Информационна инфра-

структура и акредитационни 
процедури“.

В събитието се включи 
още целият състав на Учебния 
отдел начело с ръководителя 
му Грозданка Генова-Певичаро-
ва, както и служителите в Уни-
верситетския информационен 
център, ръководен от проф. д-р 
Балик Джамбазов.

Работната среща бе от 
изключителна важност за орга-
низацията на учебния процес 
в ПУ „Паисий Хилендарски“, 
административното обслужва-
не на студентите, поддържане-

то и съхраняването на учебната документация, както и нейното 
архивиране и унифициране. На нея бе отчетена сериозността на 
обсъжданата проблематика, както и разработването на електрон-
ни масиви във връзка с промените в нормативната уредба, отна-
сящи се до административното обслужване на учебния процес във 
висшето училище.

Новостите в нормативната уредба, свързани с 
административното обслужване на учебния процес,

бяха обсъдени по време на двудневен семинар

Участниците в семинара

Петдесет и втората пролетна конференция на 
Съюза на математиците в България (СМБ) ще се 
проведе от 10 до 14 април 2023 г. в курорта Боро-
вец. Форумът е посветен на 125-годишнината на 
Съюза на математиците в България и Международ-
ната година на фундаменталните науки за устойчиво 
развитие (2022/2023 г.). Факултетът по математи-
ка и информатика на Пловдивския университет е 
основна част от секцията на СМБ в Пловдив, която 
е домакин на събитието. Освен това като своеобразно признание 
можем да отбележим факта, че ръководството на програмния и на 
организационния комитет е поверено на представители на ФМИ. 
Председател на Програмния комитет е проф. д.м.н. Манчо Манев, 
а членове от Пловдивския университет са още проф. д-р Коста 
Гъров, проф. д-р Тодорка Терзиева и проф. д-р Ангел Голев, както и 
секретарите на трите секции проф. д-р Христо Кискинов, доц. д-р 
Владимир Вълканов, доц. д-р Добринка Милушева-Бойкина.

Председател на Организационния комитет е проф. д.м.н. Боян 
Златанов, а членове от ПУ са проф. д-р Ивайло Старибратов, доц. 
д-р Кремена Стефанова и доц. д-р Марта Теофилова.

По време на конференцията пленарни доклади ще изнесат: 
проф. д.м.н. Младен Савов (Нови резултати в областта на ано-
малните дифузии); доц. д-р Николай М. Николов (Алгебри на 
сливането в квантовата теория на полето и елементарните 
частици), а доклади по покана: д-р Данила Черкашин, проф. д.м.н. 
Иво Михайлов, проф. д-р Иван Ганчев, доц. д-р Юлия Нинова, доц. 
д-р Филип Петров, като проф. Михайлов и проф. Ганчев са предста-
вители на домакините. 

Има и три юбилейни доклада: на акад. Петър 
Попиванов (400-годишнина на Блез Паскал); на проф. 
д.м.н. Николай Янев (А. Н. Колмогоров – 120 години от 
неговото рождение); на проф. д.м.н. Надежда Рибар-
ска (80-годишнина на акад. Петър Кендеров), който е 
първият математик, избран за доктор хонорис кауза 
на Пловдивския университет (2000 г.). 

Програмата на конференцията предвижда още 
семинар дискусия с водещ Галина Момчева, на тема 

Подготовка на ученици за професията „Програмиране на изкуст-
вен интелект“, както и семинари и курсове за повишаване на 
квалификацията на учителите – ето имената на лекторите и съот-
ветните теми:
 проф. д.м.н. Марусия Славчова-Божкова, гл. ас. д-р Деница 

Григорова, гл. ас. д-р Емил Каменов – Статистически ана-
лиз на данни и тяхната компютърна визуализация;

 проф. д-р Станимир Стоянов (ФМИ на ПУ) – Изкуствен инте-
лект – логическо програмиране на Пролог;

 доц. д-р Евгения Сендова, Цветелин Андреев – Математика 
и компютърно моделиране в изследователски стил чрез 
блоково програмиране;

 Явор Папазов – ABIES – лесен увод в професионалното про-
грамиране.

Представяне на проекти с европейско и национално значение: 
проф. д.м.н. Петър Бойваленков, проф. д-р Величка Милушева  
–  Pursuing excellence – Simons Foundation supports the Institute of 
Mathematics and Informatics.

Факултетът по математика и информатика е Факултетът по математика и информатика е 
съорганизатор на ежегодния национален форум съорганизатор на ежегодния национален форум 

на Съюза на математиците в Българияна Съюза на математиците в България
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Дияна АТАНАСОВА – 3. курс, спец. „Право“
На официална церемония, която се проведе на 2 март 2023 г. в 

аула „Максима“ на Университета за национално и световно сто-
панство (УНСС), бяха връчени ежегодните награди „Студент на 
годината“. Те имат за цел да отличат най-добрите студенти във 
всяка сфера на науката, изкуствата и спорта. Инициативата е под 
патронажа на президента на Република България Румен Радев, 
който лично призова студентите да не се примиряват с несправед-
ливостта, корупцията и безхаберието, което от своя страна ражда 
безнадеждност.

Наградите бяха връчени в присъствието на официални лица, 
сред които членове на Министерския съвет, ректори и заместник-
ректори, декани и други работещи в множество различни висши 
училища. На официалната церемония от Пловдивския универси-
тет присъстваха заместник-ректорите доц. д-р Мария Стоянова 
и доц. д-р Надя Чернева, както и председателят на Студентския 
съвет Виктория Палигорова. 

Двама възпитаници на Пловдивския университет са Двама възпитаници на Пловдивския университет са 
призьори в националния конкурс „Студент на годината“призьори в националния конкурс „Студент на годината“

 На стр. 7

Представителите на Пловдивския университет. От ляво надясно: доц. Ма-
рия Стоянова, Виктория Палигорова, Вяра Трифонова, доц. Надя Чернева 
и Денис Петков

Приза „Студент на годината“ в категория „Правни науки“ спе-
чели Вяра Трифонова – студентка в трети курс на специалност-
та „Право“, редовно обучение. Възпитаничката на Юридическия 
факултет на Пловдивския университет успя в много силна конку-
ренция да се пребори с номинациите на колегите си от Софийския 
и Великотърновския университет. 

Наградата бе връчена от министъра на правосъдието Крум 
Зарков, който изказа своето удовлетворение, че има честта в 
рамките на 2023 г. два пъти да награждава Вяра Трифонова, след 
като през месец януари тя зае второ място и в националния кон-
курс за есе, организиран от ръководеното от него министерство. 
Той пожела успех на всички номинирани и ги поздрави за успеха, 
който са постигнали. Министър Зарков покани всеки от чети-
римата номинирани сту-
денти в тази категория да 
посетят за една седмица 
Министерството на право-
съдието.

Да пожелаем на Вяра 
да заема много челни 
места на престижни състе-
зания не само през 2023 г.!

Ето какво казва Вяра 
Трифонова за себе си:

„На двадесет годи-
ни съм или както бих се 
изразила по-прозаично – 
прекарала съм двадесет 
слънчеви лета, празнува-
ла съм двадесет пролетни 
рождени дни, усетила съм 
двадесет есенни бури и съм посрещнала двадесет снежни и без-
снежни зими. 

В последната година имах редица постижения в областта на 
правото, като освен това трупам и практически опит. Към момента 
съм председател на Факултетния студентски съвет на Юридиче-
ския факултет на Пловдивския университет с мандат 2022 – 2024 г. 
Спечелила съм редица награди в областта на правото, в това число 
второ място на конкурса за есе, организиран от Министерство на 
правосъдието, на тема „Правата на човека – онлайн и офлайн“, 
проведен през 2022 г. Моя авторска научна разработка спечели 
втора награда на проведената през 2022 г. Студентска юридическа 
научна академия и ще бъде публикувана в списание Studia luris 
през тази година. Спечелих второ място в състезание, концентри-
рано върху правата на човека, организирано като симулация на 
съдебен процес пред Европейския съд по правата на човека. 

В шестнадесетото издание на националния конкурс „Студент 
на годината“ Денис Петков – бакалавър от специалността „Нацио-
нална сигурност“ към Факултета по икономически и социални 
науки, получи приза в категория „Сигурност и отбрана“. Той е 
председател на Студентския съвет на ФИСН, като през настояща-
та учебна година е слял обучението 
си за 3. и 4. курс. Владее в различна 
степен английски, немски и турски 
език; има над 10 сертификата и ези-
кови дипломи, получени в резултат на 
допълнителни квалификации; бил е 
стажант-секретар в Дирекция „ОВППС 
на ЕС“ към Министерството на външ-
ните работи на Република България 
и др. Председател е и на Студентския 
клуб „Абсолютна сигурност“, в който 
се обсъждат теми и се обменя инфор-
мация в направленията „Сигурност” и 
„Геополитика“. 

Денис Петков е един от основните 
организатори на инициативата „Раз-
говори с български евродепутати за 
сигурността и бъдещето на Европа“. 
В серията от пет събития студентите на ПУ имаха възможността 
да се запознаят с неполитическите гледни точки на уважаваните 
гост лектори. Негова е и идеята за провеждане на Мастър клас с 
експерти от системата на МВР на тема „Кариерно развитие в МВР“ с 
цел подпомагане на професионалното ориентиране на студентите 
от катедрата. 

За себе си казва: „Активно се интересувам от естеството на 
избраната от мен специалност и тенденциите в това направление. 
Ежедневно слушам анализи и с внимание следя Стратфор. Оби-
чам четенето и смятам, че това е едно от нещата, което ме опреде-
ля като личност. Изчел съм значително количество литература по 
темите Сигурност, Геополитика, МО, Военно дело, Разузнавателно 
дело и Политология. Любимите ми книги са „Основи на геополити-
ката“ от Александър Дугин, „Държавата“ от Платон и „Нерон Вълка“ 
на Христо Калчев. 

За свои идоли приемам Наполеон Бонапарт и Георги Бенков-
ски.

Интересувам се от музика и изящни изкуства – свиря основно 
Шопен и съвременни поп песни. Тренирам културизъм от четири 
години, като използвам методиките от 70-те години на 20. век. Бих 
определил пианото, фитнес залата и книгите като постулати на 
личността ми, без тях не бих бил същият. Две идеи, които желая да 
осъществя, са инсталирането на мобилна изложба и поставянето 
на пиано на територията на Ректората.“

Вяра ТрифоноваДенис Петков

Министър Крум Зарков връчва приза

Денис Петков
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Жени БАКАЛОВА – спец. „Българска филология“, 1. курс 
Похвалното слово заема важно място в тържествената ора-

торска проза. В старобългарската литература един от най-видните 
автори в този жанр е Климент Охридски. Неговото похвално 
слово за Константин-Кирил е образец на ораторско майсторство и 
истинско преклонение пред равноапостолния подвиг на славян-
ския първоучител.

Многообразието на художествените средства, използвани в 
текста, представя достойнствата на езика и затвърждава неговата 
святост във време на хули, основаващи се на триезичната догма.

Използваният още в началото епитет „свет-
лозарна“, както и сравнението „изгря на земята 
като слънце“, типични за творчеството на Кли-
мент, внушават идеята, че Кирил е източник на 
духовна светлина за славяните. Глаголът „възсия“ 
носи същото значение. 

Важен белег от изграждането на образа на 
светостта е сравнението на Кирил с апостол 
Павел. Паралелът между тях е ключов и затова е 
направен още в началото на текста, в който цита-
тът от Посланието на апостола до Ефесяни (Еф. 
4:7) предхожда евангелските цитати. Авторът 
дори акцентира върху него с прякото позовава-
не „както е казал апостол Павел“, тъй като се при-
ема, че Кирил е духовен наследник на апостола. 

В края на похвалното слово е казано, че 
Кирил е блажен, защото се явява да довърши 
„недовършеното от двете върховни светила“. 
Под „двете върховни светила“ авторът има пред-
вид апостолите Петър и Павел. За да докаже, 
че делото му е боговдъхновено, че просвещава „чрез зарите на 
триипостасния Бог“, характерно за жанра на похвалното слово, 
Климент представя избрани житийни моменти. Те внушават све-
тостта на Кирил и отдадеността му на Бог. Към тази идея насоч-
ват и сравненията „като крилат прелиташе“ и „прелитайки като 
орел“. В християнството тази птица е натоварена с изключителна 
символика – грижовността на Бог към избрания негов народ е 
сравнена с тази на орела, който учи малките си да летят („Вие 
видяхте какво сторих на египтяните, а как носих вас на орлови 
крила и ви доведох при Себе Си“ – Изход 19:4). Сравнението с 
орела в Словото показва значимостта на подвига на Кирил за 

целия славянски свят. Същото внушение носи думата „пастир“, 
която се свързва с притчата за добрия пастир и стадото (Йоан 
10:1-21). Изведена е антиномната двойка   просвещение (светли-
на) – невежество (мрак), ключова не само за похвалното слово, 
но и за християнската религия. Помрачени са не само славяните, 
преди да приемат християнството, но и еретиците триезичници, 
които са сравнени с вълци. В Библията „свирепи вълци“ са назова-
ни гонителите и лъжеучителите. Константин-Кирил ги преборва, 
„както Даниил затвори устата на лъвовете“. Разказът за живота 
на светеца завършва с неговата смърт – безсмъртие, а преми-

наването към сегашния момент се извършва 
с маркираното граматически в сегашно време 
изречение преход („Като пресметнем неговите 
подвизи, трудове и пътешествия, няма на кого 
другиго да отдадем подобни похвали“). 

След прехода похвалата става по-наситена 
на художествени средства. Чрез светлинните 
образи – сравнението „като зорница“ и хипербо-
лата „като свети повече от слънцето“, се затвърж-
дава идеята, че делото на Кирил разпръсква 
мрака, преборва невежеството. 

Чрез поредица от реторични въпроси авто-
рът внушава, че подвигът е толкова голям, че не 
може да се изкаже, и че той самият не е достоен 
да го опише. Това разбиране е характерно за 
средновековния човек, тъй като светът за него 
е теоцентричен и той смята себе си за грешник.

Словото на Кирил е животворно, то е източ-
ник на духовна храна за многоплеменния сла-
вянски народ. Неговата уста е сакрализирана, 

към това насочват епитетите „по-светла от светлината“, „богоглас-
на“, „пречестна“. Тя е „извор на живи слова“, който ще пребори 
невежеството, представено с етимологичната фигура „изсъхналата 
наша сухота“. 

В своята кулминационна част похвалното слово съдържа 
синтактичен паралелизъм, чрез който са сакрализирани устните, 
езикът, лицето, очите, зениците, ръцете, пръстите и нозете на све-
теца. Той е изграден с помощта на анафори и множество тропи. 
Анафората „облажавам“ е употребена дванадесет пъти, което носи 
допълнителна символика – в християнската традиция това число 
се свързва с Христовите ученици – апостолите. Това още веднъж 
насочва към типа святост на Кирил.

В тази част се наблюдава приемственост, отношение от 
ученик към учител – авторът говори от 1 л. ед.ч. Славянски-
ят първоучител бива словесно осветен чрез епитетите „светло 
(лице)“, „озарено“, „златозарни (очи)“, „ангелозрачни (зеници)“, 
„светлозарни (нозе)“, „златозарни (стъпки)“, „пресвета (душа)“. 
Още веднъж е вплетен мотивът за греховната суша и делото на 
Кирил като извор, който ще напои сърцата на заблудените. Освен 
като суша невежеството бива представено с алегоричните обра-
зи на слепотата, игото, заблудените стъпки, раните. Акцент се 
поставя на тези части от тялото, които се свързват с дара на сло-
вото  – устни, език и пръсти. Сравнението „като някой серафим“, 
характеризиращо устата на светеца, насочва именно към идеята 
за Кириловото слово като дар от Бога, средство, чрез което се 
разкрива божията премъдрост. Облажаванията завършват с 
образа на църквата, в която почива богоречивото тяло на све-
теца. Посредством използваните синекдохи в кулминационната 
част се представя неразривната връзка между душата и тялото. В 
заключението авторът поставя Кирил наравно със светите апос-
толи Петър и Павел. 

Използваните високохудожествени средства в похвалата съз-
дават празнична атмосфера и отлично представят значимостта на 
делото на Кирил за целия славянски свят. Със своите слова, сред 
които е и това за Константин-Кирил Философ, Климент Охридски 
поставя началото на християнската проповед в България.

Похвално  слово за КирилПохвално  слово за Кирил –  – 
анализ на художествените средстваанализ на художествените средства

Св. Константин-Кирил Философ

Поради засиления си интерес и в областта на международното 
право участвам в отбора на Пловдивския университет за състеза-
нието, представляващо симулативен съдебен процес пред Между-
народния съд на OOH – The Philip C. Jessup International Law Moot 
Court Competition, като отборът ни се класира за международните 
кръгове на състезанието, които се провеждат през месец април 
във Вашингтон.

За мен никога не е било трудно да избера сферата, в която да 
се развивам. Правото се превърна в моята страст и в смисъла на 
съзнателния ми живот. То е не само моята цел, но и всяка крачка 
по пътя ми. Именно по тази причина много от моите извънакаде-
мични занимания отново ме свързват с правото – защото за мен то 
се е превърнало в кауза, в мисия. Въпреки това намирам време за 
различни други дейности – пиша поезия и проза, вълнувам се от 
класическата литература и с интерес изучавам нови езици.

Целеустремеността ми е причината непрекъснато да се боря 
за постигането на всяка нова цел, която си поставям. Намирам 
себе си за позитивен, организиран и борбен човек, като най-голя-
мото ми предимство е желанието ми непрекъснато да се усъвър-
шенствам и да научавам нещо ново.“

Вяра Трифонова
От стр. 6
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Доц. д-р Даниела ПАСТАРМАДЖИЕВА
На 23 февруари 2023 г. в 6. аудитория на Ректората на ПУ „Паи-

сий Хилендарски“ стартира официално вторият сезон на Start-up 
Academy, който тази година се 
провежда под надслов „Качест-
вен човешки капитал = успе-
шен бизнес проект“. Конкурсът 
за пореден път се провежда 
под патронажа на ректора на 
ПУ „Паисий Хилендарски“ проф. 
д-р Румен Младенов, който 
откри събитието. Проф. Младе-
нов сподели удовлетворението 
на ректорското ръководство от 
първия сезон на инициативата 
и декларира увереността, че 
вторият сезон ще се радва на 
още по-голям интерес.

Съорганизатор на събити-
ето и тази година е студентски 
съвет на ПУ „Паисий Хилен-
дарски“, като председателят 
на студентски съвет Виктория 
Палигорова поздрави гостите и 
мотивира студентите да бъдат 
още по-инициативни през 
новия сезон.

Студентите, чието обучение 
е пряко свързано с предпри-
емачеството и мениджмънта, 
също са съпричастни към реа-
лизацията на инициативата в 
лицето на Клуба на мениджъра. 
Неговият председател Снежина 
Сулева сподели за вълнението 
на студентите, че могат както да 
организират подобно събитие, 
така и да бъдат участници в конкурса.

Start-up Academy и конкурсът на за най-добър старт-ъп проект 
на ПУ се реализират по инициатива на Офиса за технологичен 

трансфер на ПУ „Паисий Хилен-
дарски“. Водещи на серията от 
събития са доц. д-р Мина Анге-
лова и доц. д-р Димитър Деков. 

В рамките на същото съби-
тие се проведоха и първите две 
лекции от Start-up Academy. 
Фокусът и на двете дискусии 
бяха човешките ресурси. Йор-
данка Палкова-Патишанова е 
директор на отдел „Маркетинг“ 
на Taurus Communications, а 
Антония Дамянова е директор 
на отдел „Човешки ресурси“ в 
AIT International transport. 

Темата за значимостта, подбо-
ра и подходите при управлението 
на човешките ресурси продължи 

и на 2 март 2023 г., когато гости на Start-up Academy бяха Станислава 
Павлова от Coaching Real и Мариана Халкалиева от Language Bar.

В рамките на Start-up Academy се проведоха още четири лек-
ции, чиито теми са свързани както с човешките ресурси, така и с 
уменията за презентиране, емоционалната интелигентност, как да 
намерим и получим финансиране на своя старт-ъп проект, как да 
изградим и утвърдим човешки капитал в организациите.

Пълните видеа от всички събития може да гледате в сайта на 
ТТО https://tto.uni-plovdiv.bg/?page_id=1164

До 21.10.2023 г. желаещите да участват в конкурса за най-
добър старт-ъп проект на ПУ „Паисий Хилендарски“ могат да пода-
дат своите разработки.

В конкурса са добре дошли да се включат преподаватели (на 
първи основен трудов договор в ПУ „Паисий Хилендарски“), док-
торанти (редовна, задочна и самостоятелна форма на обучение) и 
студенти (редовна, задочна и дистанционна форма на обучение) 
от всички факултети и филиали на ПУ. Когато старт-ъп проектът се 
подава от екип, необходимо е поне един от членовете на екипа да 
отговаря на посочените условия.

Включването в конкурса дава възможност на участниците:
• да намерят партньори изследователи от различни факултети 

на ПУ, експерти от Офиса за технологичен трансфер и Центъ-
ра по технологии на ПУ, с които може да осъществят сътруд-
ничество;

• да намерят сред членовете на журито и публиката в конкур-
са представители на бизнеса, работодателски организации, 
браншови организации и др., които могат да осигурят финан-
сиране за техния проект;

• да получат подкрепа от спонсорите, които осигуряват 
множест во награди, подаръци и подкрепа за стартиране на 
бизнес, обучение и квалификация.

Повече информация и условията на конкурса може да намери-
те на сайта https://startup.uni-plovdiv.bg 

В Пловдивския университет бе дадено 
началото на втория сезон на Start-up Academy

Проф. д-р Румен Младенов

Доц. д-р Мина Ангелова и доц. д-р 
Димитър Деков.

Виктория Палигорова

Снежина Сулева
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Доц. д-р Даниела ПАСТАРМАДЖИЕВА
В България най-популярни са изборите за президент на САЩ, но 

за самата американска политическа система са също толкова значими 
и останалите избори. В края на 2022 г. в САЩ се проведоха междинни 
избори, които попълниха състава на Долната и Горната камара на 
американския Конгрес (законодателния орган). Заедно с тях амери-
канците избират представители в щатските законодателна и изпълни-
телна власт, губернатори, члено-
ве на съдебната власт и др.

За функционирането на една 
политическа система е от особе-
но значение начинът, по който 
се формира законодателната 
власт. Понастоящем членовете 
на Конгреса на САЩ се избират 
основно чрез британската мажо-
ритарна избирателна система 
(first-past-the-post). От няколко 
години обаче определени щати 
и отделни градове започват да 
прилагат австралийската мажо-
ритарна система (ranked-choice 
voting; instant-runoff voting; 
alternative vote) или ирландската пропорционална система (single 
transferable vote), които предполагат подреждане на кандидатите от 
страна на избирателите. В тази връзка в много от щатите различни 
групи инициират промяна на избирателната система от британската 
към австралийската. Дебат по темата има и на федерално ниво.

За да представи основни акценти от посочените дебати, на 
20 март 2023 г. гост лектор в ПУ „Паисий Хилендарски“ беше щат-
ският сенатор от Илинойс Лора Мърфи, която е част от Сената на 
Илинойс от 2015 г. насам. От 2020 г. сенатор Мърфи е заместник-

председател на групата на мнозинството в Сената на Илинойс. 
Председател е на една от комисиите и е член на редица други, 
включително по бюджетни кредити, висше образование, труд, 
местно управление, обществено здраве, транспорт и др. Тя има 
бакалавърска степен по политически науки от Държавния уни-
верситет на Илинойс. Лора Мърфи живее заедно със съпруга си и 
сина си в град Дес Плейнс, като е активен член на местната общ-

ност, включително осем години 
като част от общинския съвет 
на града.

В своята лекция сенатор 
Лора Мърфи запозна аудито-
рията с предизвикателствата, 
които съществуващата избира-
телна система създава, вклю-
чително ниската избирателна 
активност, предизвикана от 
демотивация на избирателите. 
Разясни механизма на функцио-
ниране на предлаганата нова 
система и как тя би подобрила 
демократичната среда и учас-
тието на гражданите. В диску-

сионната част бяха зададени въпроси във връзка с възможността 
за въвеждане на задължително гласуване, подобно на Австралия; 
с машинния вот в САЩ; с възможността независими депутати да 
бъдат избрани по новите правила, и други.

Лекцията на сенатор Мърфи беше организирана от катедра 
„Политически науки и национална сигурност“, съвместно с Клуба 
на политолога и Клуб „Абсолютна сигурност“, като в него се включи-
ха колеги и от други факултети на ПУ „Паисий Хилендарски“, както 
и от други университети, където се изучават политически науки.

Дебатът за промяна на избирателната система в САЩ Дебатът за промяна на избирателната система в САЩ 
през погледа на Лора Мърфи – щатски сенатор от Илинойспрез погледа на Лора Мърфи – щатски сенатор от Илинойс

Момент от онлайн лекцията на сенатор Лора Мърфи

Гл. ас. д-р Станимир МАНОЛОВ
За втора поредна година студенти от магистърската програма 

„Фармацевтична химия“ на Химическия факултет взеха участие 
в семинар на тема „Стабилност на фармацевтични продукти“, 
организиран от Катедрата по органична химия. Семинарът се 
проведе в електронна среда на 12.02.2023 г. Всички студенти се 
включиха активно в подготовката на своите доклади и отгова-
ряха професионално на възникналите въпроси. Голям интерес 
предизвикаха докладите, свързани с разработването на нови 
лекарства, с биофармацевтични съображения, с фармацевтични 
полимери и с реология, представени от Дияна Димитрова, Надеж-

да Батаклиева, Кремена 
Гаджалова и Маргарита 
Стоянова. Силвена Юру-
кова засегна темата за 
тънкостите при въвеж-
дането на лекарствените 
форми в тялото, както и 
за спецификата при дос-
тигането им до съответ-
ните цели в организма. 
Също така бяха диску-
тирани и някои форми 
на дозиране – таблетки, 
капсули, парентерални и 
полутвърди лекарстве-
ни форми – от Росица 

Маринова, Любомир Мирчев, Ивет Иванова и Катерина Бойчева. 
Александра Боева пък докладва за различните вложки, импланти 
и устройства, които се използват за подобряване на здравето и 
качеството на живота. 

Тестването за фармацевтична стабилност е критичен компо-
нент от разработването на лекарства, който компаниите трябва 
да представят на регулаторните органи като част от заявлението 
за лиценз за комерсиализация, за да гарантират безопасността, 
ефикасността и качеството на продукта. Чрез проучванията за 
стабилност фармацевтичните компании могат да определят как 
продуктът ще се държи при различни условия и да разработят 
подходящи препоръки за съхранение и употреба. Студентите 
потвърдиха, че добрата стабилност на лекарствения продукт е 
от решаващо значение за неговото качество, ефективност и без-
опасност.

В Химическия факултет се проведе вторият семинарВ Химическия факултет се проведе вторият семинар
на тема „Стабилност на фармацевтични продукти“ на тема „Стабилност на фармацевтични продукти“ 

Стабилност на фармацевтичните продукти
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Дияна АТАНАСОВА – 3. курс, спец. „Право“
Отбор на Юридическия факултет на Пловдивския университет 

(ЮФ) постигна нов успех в областта на международното публично 
право. Той се класира за международните кръгове на най-елитно-
то състезание по право ,,Джесъп“ (Philip C. Jessup International Law 
Moot Court Competition). Надпреварата се провежда всяка година. 
Първо тя преминава на национално ниво, след което най-добрите 
отбори от всяка страна се състезават за титлата във Вашингтон 
пред очите на най-добрите юристи в света. Самото състезание 
протича като учебен (симулиран) съдебен процес, в който отбори-
те защитават позициите на ищец или ответник по предварително 
оповестен казус, като представят своите аргументи пред елитно 
жури, състоящо се от експерти, практикуващи юристи и действа-
щи съдии. 

В един изпълнен с преживявания уикенд (между 3 и 5 март 
т.г.) отборът в състав: студентите от редовно обучение на ЮФ 
Вяра Трифонова (трети курс), Григор Пейков (трети курс) и Златин 
Чалмов (четвърти курс), премери силата и дълбочината на своите 
аргументи с тези на отборите на Бургаския свободен университет 
(БСУ), Софийския университет (СУ), Нов български университет 
(НБУ) и Американския университет в България (АУБ), като спечели 
правото да пледира на финала на националните кръгове. 

До този етап отборът стигна, след като записа три победи 
и една загуба, а участниците показаха отлични индивидуални 
резултати, което ги нареди в класацията на най-добрите оратори в 
страната. На финала отборът на Пловдивския университет защита-
ва позицията на ищеца (Кралство Агловейл) в казуса. В Съдебната 
палата в София, където се проведе състезанието, пред погледите 
на Jessup общността Григор Пейков и Вяра Трифонова се справиха 
отлично и представиха своите аргументи пред пълната съдебна 
зала.

Въпреки че съдиите отсъдиха в полза на ответника, отборът 
на Пловдивския университет заслужено се класира за междуна-

родните кръгове на състезанието при конкуренцията на рекорден 
брой отбори на национално ниво. Това е успех, който отбор на 
университета постига за първи път! Нещо повече – за първи път 
от 10 години насам за България ще се състезават два отбора от 
различни университети! 

Всичко това е възможно благодарение на ръководството на 
Юридическия факултет на Пловдивския университет, Фондацията 
„Америка за България“, Американското посолство в България, 
Апелативния съд – София, и Сдружението за международни със-
тезания по право. 

Ръководството на ЮФ лично поднесе специални благодарнос-
ти на студентите участници, както и на треньорите на отбора на 
Пловдивския университет Яна Обрешкова и Тодор Рогошев (също 
възпитаник на ЮФ на ПУ и предишен участник в отбори), без помо-
щта и уменията на които този голям успех не би бил възможен!

Пожелаваме още по-големи успехи на отбора през месец 
април, когато ще замине за Вашингон и ще се изправи срещу ора-
торите от най-добрите университети в света!

Випуск 2022 на Факулте-
та по математика и информа-
тика получи дипломите си за 
завършено висше образование 
на 19 март 2023 г. в Спортната 
зала на Пловдивския универ-
ситет „Паисий Хилендарски“. 
Тържествената церемония бе 
открита с посрещане на зна-
мето на Университета, внесено 
в залата от трима от отлични-
ците на випуска. В приветстве-
ното си слово деканът на ФМИ 
проф. д-р Ангел Голев поздрави 
абсолвентите за успешното им 
завършване.

Гости на церемонията бяха Костадин Димитров – кмет на район 
„Тракия“, проф. д-р Асен Рахнев – председател на Общото събра-
ние на ПУ, заместник.-ректорите доц. д-р Надя Чернева и проф. д-р 
Антон Илиев, спонсори и представители на бизнеса, с които ФМИ 
работи успешно. 

Над 500-те абсолвенти на факултета бяха поздравени и от 
промоутърите на бакалавърските и магистърските програми – 
проф. д-р Асен Рахнев и проф. д-р Коста Гъров. От името на рек-

тора на ПУ „Паисий Хилендар-
ски“ проф. д-р Румен Младенов 
студентите приветства доц. д-р 
Надя Чернева, която призова 
завършващите да останат в 
страната, защото България има 
нужда от тях и те имат нужда 
от нея.

Церемонията продължи със 
слово на Виктория Кунчева – 
бакалавър от специалността 
„Математика, информатика и 
информационни технологии“, 
пълен отличник и първенец на 
випуска. Тя пожела на колегите 
си да бъдат борбени, смели и 

търсещи и да застават на място, което е чудесно, а не на място, 
което е удобно.

Галилеевата клетва бе прочетена от Даниела Цветкова – пър-
венец и отличник от бакалавърската специалност „Математика, 
информатика и информационни технологии“.

Във випуск 2022 на ФМИ се дипломират 49 отличници, от които 
25 с успех 6,00. Те получиха своите дипломи от официалните гости 
на церемонията.

Факултетът по математика и информатика връчи 
тържествено дипломите на над 500 абсолвенти

Студентите от випуск 2022 на ФМИ заедно със свои преподаватели

Отбор на Пловдивския университет заминава за Отбор на Пловдивския университет заминава за 
световните финали на престижно състезание по правосветовните финали на престижно състезание по право

Отборът на Пловдивския университет, който ще представя България
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Иновативен дигитален център, който е единствен по рода си 
в България, бе открит тържествено на 30 март 2023 г. в 405-а зала 
в Новата сграда на Пловдивския университет „Паисий Хилендар-
ски“. Центърът ще осигурява наблюдение на уроци от студенти 
на Педагогическия факултет в реално време в отдалечена класна 
стая чрез електронна среда, което се осъществява съвместно с 
Основно училище „Алеко Константинов“ – Пловдив. Веднага след 
официалната част се проведоха и първите часове по хоспитиране 
на третокурсници от специалността „Начална училищна педагоги-
ка и чужд език“. Още в името на проекта – „Партньорство за успех“, 
е кодиран смисълът и е заложен алгоритъмът на ползотворното 
сътрудничество между институциите, които са го реализирали, и 
посоката за развитие в бъдеще. 

На официалното откриване присъстваха замeстник-ректорът 
на висшето училище и ръководител на катедра „Начална училищ-
на педагогика“ проф. д.п.н. Румяна Танкова, заместник-ректорът 
доц. д-р Надя Чернева, деканът на Педагогическия факултет проф. 
д-р Владимира Ангелова, доц. д-р Хилда Терлемезян – заместник-
декан по учебна дейност и информационна среда на факултета, и 
директорът на Основно училище „Алеко Константинов“ Марияна 
Найденова. Гости на събитието бяха Антоанета Пакова – началник 
на Регионалното управление на образованието в Пловдив, Георги 
Стаменов – кмет на район „Централен“, проф. д.п.н. Росица Пенкова 
от Софийския университет „Св. Климент Охридски“ и Красимир 
Ангелов – бивш директор на ОУ „Алеко Константинов“, който участ-
ва в разработването на проекта от самото му начало.

Церемонията откри проф. д.п.н. Румяна Танкова, която пред-
стави накратко проекта – началото му е поставено преди 8 години, 
когато в Педагогическия факултет на ПУ „Паисий Хилендарски“ е 
създадена една от първите в България системи за уебинари и за 
обучение в електронна среда. Системата позволява включването 
на близо 250 участници от различни локации в учебния процес по 
хоспитиране – наблюдение с цел усъвършенстване, което тради-
ционно е присъствено в базовите училища. Предимството ѝ е, че 
ако преди екип на университета е пренасял и монтирал техника 
в различни училища в страната и чужбина, сега е създадена една 
постоянна оборудвана класна стая в ОУ „Алеко Константинов“, с 
която има непрекъсната връзка. 

„Електронната форма на отдалечено наблюдение е допустима 
само при хоспитиране, а студентските практики се провеждат 
в присъствена форма“, поясни още проф. Танкова. И добави, че 
човекът, чийто труд стои в основата на осъществяването на диги-
талния център, е асистент д-р Мартин Тодоров от Педагогическия 
факултет на ПУ.

Доц. д-р Надя Чернева приветства постижението на педаго-

зите и го определи като „поредния триумф, дошъл в резултат на 
дългогодишния труд на ръководството на факултета“. Тя подчерта, 
че именно Педагогическият факултет пръв е започнал да прилага 
съвременните информационни технологии във висшето училище, 
с което успешно отговаря на най-иновативните решения в учеб-
ния процес да подготвя кадри за българското образование.

„И всичко това е 
само заради вас!“ – с 
тези думи деканът 
проф. д-р Владимира 
Ангелова поздрави 
студентите, партньо-
рите по проекта и 
екипа на Педагогиче-
ския факултет и Уни-
верситетския инфор-
мационен център, 
разработил и осигу-
рил оборудването и 
функционирането на 
системата за обучение 
в електронна среда. Тя 

благодари специално и на проф. Танкова, която е инициатор на 
новостите във факултета.

Г-жа Антоанета Пакова изказа благодарност от името на РУО 
и подчерта, че представената иновация е важна за качеството на 
образованието, като пожела тя да се развива във все повече учи-
лища. Кметът на район „Централен“ Георги Стаменов изрази своята 
готовност да помага с всичко, което е необходимо, за да продължи 
българското образование да е на високо ниво с помощта на съвре-
менни подходи. 

Бившият директор на ОУ „Алеко Константинов“ Красимир 
Ангелов, който е подписал договора с ПУ „Паисий Хилендарски“, и 
настоящият – Марияна Найденова, благодариха на университета 
за ползотворното сътрудничество.

След откриването на дигиталния център старши учителите 
Нина Търева и Гергана Стоицова заедно със заместник-директори-
те на ОУ „Алеко Константинов“ Запрян Атанасов и Лилия Топчийска 
проведоха първите часове пред студентите от трети курс на спе-
циалността „Начална училищна педагогика и чужд език“. Те от своя 
страна наблюдаваха уроците в реално време в електронна среда 
от две зали в Пловдивския университет. Сред присъстващите бяха 
и преподаватели от други факултети на Пловдивския университет, 
които не само уважиха тържественото откриване на дигиталния 
център, но и пожелаха да видят дали моделът на дистанционното 
хоспитиране е приложим и в други специалности.

Аплодисменти за всички, които имат принос за реализацията на проекта

Единствен по рода си дигитален център за 
дистанционно хоспитиране на учебни занятия 

бе открит в Пловдивския университет

Д-р Мартин Тодоров по време на открития урок пред гостите и студентите

Георги Стаменов – кмет на район „Централен“, 
и Марияна Найденова – директор на ОУ „Алеко 
Константинов“
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Отборът на Профилираната природо-математическа гимназия 
„Добри Чинтулов“ в Сливен спечели за втори пореден път състеза-
нието „Пътешествие в биологията“, което Биологическият факултет 
на Пловдивския университет „Паисий Хилендарски“ организира. 

Подгласници станаха гимназистите от Езикова гим-
назия „Пловдив“, а на трето място се нареди отборът на СУ 
„Стоян Заимов“ в Плевен. Отличени бяха също отборите от 
ПГРЕ „Г.С.Раковски“ – Бургас, СУ „Васил Левски“ – Севлиево, 
ПМПГ „Св. Климент Охридски“ – Монтана, Хуманитарната гимна-
зия „Св. св. Кирил и Методий“ – Пловдив, СУ „Свети Седмочисле-
ници“ – Пловдив, ЕГ „Гео Милев“ – Добрич, СУ „Васил Левски“ – 
Карлово, СУ „Св. Патриарх Евтимий“ – Пловдив, и ПЕГ „Д-р Иван 
Богоров“ – Димитровград. Всички те получиха награди, осигурени 
от Биологическия факултет на Пловдивския университет, Студент-
ския съвет и спонсори.

Росица Делчева, 
ръководител на отбо-
ра победител от ППМГ 
„Добри Чинтулов“ – 
Сливен, сподели своята 
гордост от учениците и 
подчерта, че след побе-
дата в двете поредни 
издания на „Пътешест-
вия в биологията“ лет-
вата е вдигната високо 
за следващите випуски 
в училището и те трябва 
да положат усилия, за да задържат това отлично ниво. Тя благодари 
на организаторите за чудесната възможност, която предоставят на 
средношколците.

От Биологическия факултет припомниха, че състезанието 
включва два етапа – теоретичен и практически. Първият се със-
тои от индивидуално решаване на тест от 30 въпроса за два астро-
номически часа. Вторият етап се  състои в отборно изпълнение на 
общо три практически задачи в екипи от по трима ученици за два 
астрономически часа.

Оценяването на резултатите от задачите в първия етап и кла-
сирането на отборите във втория етап се извършват от комисии, 
съставени от преподаватели в Биологическия факултет на ПУ 
„Паисий Хилендарски“. 

Учениците с отлични постижения от първия етап на състеза-
нието – с оценка отличен 5,50 и отличен 6,00, придобиват право 
на обучение по избрана от тях специалност в Биологическия 
факултет на нашето висше училище, без да полагат кандидатсту-
дентски изпит.

Тържествената промоция 
на абсолвентите от Химиче-
ския факултет се състоя на 1 
април 2023 г.  139 бакалаври 
и магистри  получиха своите 
дипломи в Спортната зала на 
Пловдивския университет. 
Сред официалните гости бяха 
доц. д-р Мария Стоянова – 
заместник-ректор на висшето 
училище, инж. Георги Щерев – 
представител на фирма „БИО-
ВЕТ“ – Пещера, Галина Павлова 
от фирма „Монди“ – Стамболий-
ски, и др.

С приветствие към абсол-
вентите от името на ректора и 
цялото ректорско ръководство 
се обърна доц. д-р Мария Сто-
янова, която ги приветства с 
добре дошли в гилдията на дипломираните химици и учителите 
по химия. Тя ги увери, че всеки човек има избор в живота, а те 
са направили правилния избор, дипломирайки се в Химическия 
факултет.

Деканът на факултета доц. д-р Веселин Кметов отбеляза, че е 
горд с поредния випуск химици, които стават все по-търсени на 
пазара на труда, и ги призова да използват науката единствено 
за добро, за борба с болката и страданието, в името на хуманиза-

цията на света. Той подчерта, че 
Химическият факултет е лидер 
по качество на образователния 
продукт и макар химиците да 
са едва 2,6% от състава на ПУ 
„Паисий Хилендарски“, създа-
ват 27% от научната продукция 
на висшето училище, която е 
разпознаваема по света. Доц. 
Кметов отбеляза, че успехът на 
възпитаниците на ХФ е непре-
ходна величина – константа, а 
високият престиж на факулте-
та се отстоява в България и по 
света.

От общо 139 абсолвенти 
64 са завършили образовател-
но-квалификационната степен 
„бакалавър“. Отличниците са 12, 
а първенец на випуска е Парас-

кева Георгиева Терзийска от специалността „Химия“. Дипломира-
ните магистри са 75 от шест магистърски програми, като петима 
от тях са с успех отличен 6,00.

За настроението в залата допринесе и музикалният поздрав, 
отправен към випуск 2022 от Стефан Станчев от АМТИИ „Проф. 
Асен Диамандиев“ – Пловдив. По традиция завършилите студенти 
положиха Галилеевата клетва, която бе прочетена от първенеца на 
випуска Параскева Терзийска.

Хвърлените високо шапки символизират полета на мечтите

139 бакалаври и магистри се 
дипломираха в Химическия факултет
ПРОМОЦИИ

На преден план е отборът победител заедно с 
проф. Велизар Гочев

Обща снимка на участниците и организаторите

За втора година гимназисти от Сливен бяха За втора година гимназисти от Сливен бяха 
най-добрите „пътешественици“ в биологиятанай-добрите „пътешественици“ в биологията
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Тържественото посрещане на новозачислените докторaнти от 
всички факултети на Пловдивския университет „Паисий Хлендар-
ски“ се състоя на 29 март 2023 г. в зала „Компас“ на университета. 
Събитието бе организирано от Центъра за работа с млади учени, 
докторанти и постдокторанти Academia Iuventutis в партньорство 
с отдел „Международно сътрудничество“ на Пловдивския универ-
ситет. 

Събитието беше замислено 
като първа среща на новото поко-
ление млади учени на универси-
тета с ректорското ръководство: 
проф. д-р Румен Младенов, ректор 
на университета, и проф. д-р Теме-
нужка Йовчева, заместник-ректор 
по научноизследователската и 
издателската дейност, като сред 

присъстващите бе и доц. д-р Надя Чернева, заместник-ректор по 
международно сътрудничество, академична мобилност,  връзки с 
обществеността и протокол. Специални гости на събитието бяха 
г-н Стефан Груев и г-жа Маргарита Стоева от Центъра за развитие 
на човешките ресурси към Министерството на образованието и 
науката. Ръководителят на Центъра – проф. д.ф.н. Любка Липчева-
Пранджева, беше поканила деканите на всички факултети, члено-
вете на управителния съвет към Academia Iuventutis и академични-
те съветници в Центъра. 

Проф. д-р Румен Младенов произнесе приветствено слово от 
името на цялото академично ръководство. Ректорът на универси-
тета изрази своята радост от посрещането на новите докторанти, 
разказа им за своя собствен професионален път, като подчерта, 
че наред с таланта и необходимостта от полагане на усилия от 
съществено значение за младите учени са куражът и вярата в 
собствените сили. В заключение проф. Младенов пожела успех 
на новозачислените докторанти по пътя на науката и ги увери, че 
винаги могат да разчитат на подкрепата на ректорското ръковод-
ство. 

Доктор Меги Дакова от Факултета по икономически и социал-
ни науки поднесе поздравително слово от името на успешно защи-
тилите през последната учебна година докторанти. Тя сподели 
какво е усещането да видиш осъществена своята първа истинска 
стъпка в света на науката – публично да защитиш постиженията 
на своя дисертационен труд, и пожела успех и много късмет на 
всички нови докторанти в Пловдивския университет.

Проф. Любка Липчева-Пранджева подчерта, че ПУ  „Паисий 
Хилендарски“ е един от малкото университети в страната, които 
имат такова звено в структурата си. Тя изказа своите искрени бла-
годарности към ректорското ръководство за подкрепата, която 
оказва на Academia Iuventutis, и представи на новозачислените 
докторанти и гостите на събитието членовете на Управителния 
съвет и академичните съветници, които всъщност са живата 
„операционна система“ на Центъра. Чрез кратка презентация тя 
запозна всички участници със структурата и видовете дейности 
на Центъра, а неговият координатор – докторантката Йоанна 

Гудалова, показа на гостите как 
в електронна среда могат да 
открият пълната информация 
за тези дейности и какви са 
възможностите самите те да се 
включат в тях и дори да пред-
ложат нови. 

Събитието Да посрещнем с 
„Добре дошли!“ новите докто-
ранти на Пловдивския универ-
ситет „Паисий Хилендарски“ 
продължи с информационна 

лекция, в която г-н Стефан Груев и г-жа Маргарита Стоева раз-
криха възможностите, които програмата „Еразъм+“ предоставя 
на докторантите. Лекцията се оказа изключително ползотворна 
и интересна. Нейното приключване бе последвано от дискусия, в 
която младите учени зададоха своите въпроси, а представителите 
на програмата „Еразъм +“, доц. д-р Надя Чернева, доц. д-р Ст. Пей-
кова и проф. д.ф.н. Любка Липчева-Пранджева отговориха на тях. 

Срещата на докторантите с ректорското ръководство при-
ключи с разговори на чаша вино, създаване на нови познанства 
и добро пролетно настроение, което остана запечатано в обща 
снимка на всички, участвали в събитието.

Йоанна ГУДАЛОВА

Обща снимка след края на срещата

Да посрещнем с „Добре дошли!“ новите 
докторанти на Пловдивския университет

Участниците в събитието

Проф. Румен Младенов

Вяра Трифонова, студентка 
в трети курс, редовно обуче-
ние, зае второто място в нацио-
налния конкурс за есе, орга-
низиран от Министерството на 
правосъдието, на тема „2022: 
Правата на човека – онлайн и 
офлайн“. В конкурса участваха 
повече от 40 участници от цяла-
та страна, като Вяра бе отличе-
на в категорията за студенти и 
докторанти от висши училища. 
Надпреварата е посветена на 
30-годишнината от приемането 
на България за член на Съвета 
на Европа и ратифицирането на Европейската конвенция за пра-
вата на човека. 

Класирането беше обявено в края на 2022 г., като грамотите 
връчи служебният министър на правосъдието Крум Зарков на 
официална церемония в Министерството на правосъдието на 10 
януари 2023 г. Той акцентира на високата стойност на всяко от 
класираните есета и пожела успех на техните автори, които пече-
лят учебно посещение в Страсбург. Сред тях е и Вяра Трифонова. 
На другите автори, които спечелиха стаж в министерството, той 
заяви, че екипът ги очаква с нетърпение.

Дияна Атанасова

Студентка по право е втора 
в национален конкурс за есе

Вяра Трифонова
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Уважаема госпожо Замест-
ник-ректор на Пловдивския 
университет, уважаеми госпо-
дин Декан на Филологическия 
факултет, уважаеми представи-
тели на деканското ръковод-
ство на факултета, скъпи гости, 
присъстващи на настоящото 
тържество, колеги абсолвенти 
от випуск 2022, родители и при-
ятели на дипломиращите се, 

Тази година е знаменателна 
за нас, завършващите Филоло-
гическия факултет на Пловдив-
ския университет. И това е така, 
защото прекрачваме в новото 
си житейско призвание и сме 
пред предстоящите житейски 

изпитания. Но е така знаме-
нателна 2023-та и защото тази 
година отбелязваме 50-годиш-
нината на филологическото 
знание в нашия университет и 
ние сме щастливците, които ще 
свържат заключителния етап от 
следването си с половинвеков-
ната история на филологията в 
Пловдивския университет. 

Живеем във време, в което 
пренебрежителното отношение 
към хуманитарните науки става 
все по-осезаемо. Очевидна е 
доминацията на прагматичното 
мислене и обсебеността от мате-
риалното. Днешният човек пре-
димно се грижи за потребностите 

на тялото. Но духът и неговите 
стремления не трябва да бъдат 
пренебрегвани. Именно хумани-
тарното познание се явява сред-
ството, чрез което можем да раз-
ширим границите на мисленето 
си и да обогатим душевността си. 
Четиригодишният период, през 
който изучавах филологическа 
специалност, ме убеди в това. 
Филологията е труден път, осеян с 
множество препятствия. Но пре-
одоляването на всяко едно носи 
удовлетворението, че с още една 
стъпка си навлязъл в необятните 
дебри на научна област, съдържа-
ща многовековно знание. 

На 11.03.2023 година в Спортната зала на Пловдивския уни-
верситет Филологическият факултет откри поредицата от промо-
ции за тази академична година. Прекъснатата традиция поради 
пандемичната ситуация бе възстановена отново и за пореден път 
абсолвентите от Пловдивския университет имаха възможност да 
получат дипломите си на тържествена церемония, организирана 
по този повод. 

Тази година дипломиращите се филолози са повече от 380, като 
за първи път от години насам се дипломират 92 абсолвенти с отли-
чен успех. 

Церемонията бе открита с думи на водещия тържеството доц. 
д-р Елена Гетова, заместник-декан на Филологическия факултет. 
В обръщението си към абсолвентите от випуск 2022 тя подчер-
та изключителната привилегия 
и отговорност, която стои пред 
този випуск, защото неговото 
дипломиране се случва в годи-
ната на един знаменателен юби-
лей – 50 години филологии в 
Пловдивския университет. 

Приветствието на доц. д-р 
Мария Стоянова, заместник-
ректор по учебната част, съдър-
жаше както академични пос-
лания, така и споделени мъд-
рост и опит, които ще бъдат от 
полза в бъдещата реализация на 
завършващите студенти. 

Доц. д.ф.н. Константин Куца-
ров, декан на Филологическия 
факултет, в обръщението си към абсолвентите подчерта сложността 
по време на пандемията и преориентацията на образователната 
система, предопределена от извънредната ситуация, но резултати-
те от тези две години изолация недвусмислено доказват, че усили-
ята на всички преподаватели от Филологическия факултет са били 
ползотворни и целенасочени. В края на емоционалното си привет-
ствие деканът на факултета прочете поздравителен адрес от г-жа 
Мария Габриел, български еврокомисар, но и достоен възпитаник 
на Филологическия факултет на Пловдивския университет. 

Церемонията продължи с академичното слово обръщение към 
абсолвентите, което тази година бе дело на доц. д-р Юлия Николова 
– дългогодишен преподавател във Филологическия факултет. Ней-
ният авторитет на изследовател, учен и преподавател няма нужда 
от представяне, защото нейните думи винаги са били извор на 

мъдрост и вдъхновение. Красноречивото заглавие на обръщението 
„Слово за Словото“ от доц. Николова доказва и неговия смисъл и 
съдържание, а посланията в него бяха свързани както с академич-
ните познания на доц. Николова, адресирани към завършващите, 
така и със споделените спомени от опита ѝ на преподавател. 

Тази година Филологическият факултет открои студентката 
Ивана Витанова, абсолвентка от специалността „Българска филоло-
гия“, която завършва с отличен успех (6.00) и която имаше честта да 
представи приветствие от името на випуска до всички преподавате-
ли и нейни колеги – завършващите от випуск 2022.

Галилеевата клетва бе прочетена от абсолвента Венцеслав Зисов 
от специалността „Английска филология“. Наградите за отличниците 
и тази година бяха осигурени от фирма „Телъс интернешенъл“. 

Изпълнението на студенти от първи курс от катедра „Хореогра-
фия“ с ръководители доц. д-р Димо Енев и доц. д-р Рослана Мора-
венова от АМТИИ „Професор Асен Диамандиев“, Пловдив, внесе 
настроение и ведрост в празничната атмосфера в Спортната зала. 
Благодарим на колегите от Академията за прекрасните изпълнения!

Най-важното заключение от тазгодишната промоция, органи-
зирана от Филологическия факултет, е оптимизмът и усещането за 
избрания верен път за професионална реализация на дипломи-
ращите се филолози, удовлетворението от положените усилия по 
време на следването им и щастливите родители и близки, които 
изпълниха с присъствието си до краен предел залата. На добър час, 
скъпи абсолвенти от знаменателния випуск 2022!

Петдесет години филология вПетдесет години филология в

Деканът доц. Константин Куцаров 
приветства абсолвентите

 На стр. 15

ЮБИЛЕЙ

Тържествената промоция на випуск 2022

Слово на абсолвентката Ивана 

Ивана Витанова
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Филологията дава възмож-
ност да опознаеш тайните на 
езика. Той е средство, чрез 
което конструираме не само 
собствената си идентичност, но 
и описваме и осмисляме света, 
в който живеем. Тази наука те 
учи на механизмите, чрез които 
да навлезеш в необятния свят 
на литературата и да се опиташ 
да го опознаеш и разбереш.

Филологическите занима-
ния изискват дълбока отдаде-
ност и постоянство, нестихваща 
воля и дисциплина. Те са начин 
за развитие и обогатяване на 

умствените ни способности. 
Но са и средство, чрез което 
изграждаме собствените си цен-
ностни ориентири и морални 
устои. Те удов летворяват устре-
меността на човешкия дух към 
достигането на нови мисловни 
върхове. Чрез тях пред духа се 
разкриват безкрайни метафи-
зични хоризонти.

Както споменах, настоящата 
година е с голяма важност и за 
нас, и за преподавателите във 
Филологическия факултет, тъй 
като се навършват 50 години от 
откриването на филологията в 
Пловдивския университет. Юби-
леят е време, наситено с търже-

ство и радост, но и с преклоне-
ние пред натрупаната опитност. 
Юбилеят е време за ретроспек-
тивно завръщане към началото, 
към припомнянето на стъпки-
те, които една университетска 
структура прави, за да се пре-
върне в школа, възпитаваща в 
любов към знанието. Съществу-
ването на Пловдивската фило-
логическа школа е всепризнат 
факт. Принадлежността към нея 
на редица утвърдени в своята 
област лингвисти и литературо-
веди утвърждава статута ѝ на 
една от най-авторитетните ака-
демични общности с традиции 
в страната. 

От името на тук присъст-
ващите студенти изразявам 
благодарност към всички пре-
подаватели от Филологиче-
ския факултет, които ни уве-
риха, че любовта към знанието 
все още е висша нравствена 
ценност, и ни помогнаха да 
направим първите стъпки по 
пътя към професионалната си 
реализация. Благодарим ви, че 
отворихте за нас вратите към 
безкрайно интересния свят 
на филологията и ни научихте 
да ценим и да обичаме слово-
то. Защото то е в началото на 
всичко и чрез него ние градим 
света и себе си. 

Уважаеми гости,
уважаеми университетски 

преподаватели,
скъпи абсолвенти, носите-

ли на високото звание „фило-
логически випуск 2022“,

Днес е един от най-хубавите, най-очакваните и 
най-вълнуващите дни от живота ви. Шестнадесетте 
години – времето от детството до младостта, през 
което сте трупали знания и познания под погледа и 
наставленията на учители, родители и преподавате-
ли, – приключват! От днес вие диктувате съдбата си и 
вие ще бъдете учители на тия, които идват след вас! 
Ден на свободата, но и ден, който ви изправя сами 
пред очаквани, а много често и пред непредвидими 
отговорности!

Нелека е житейската пътека. Отличните оценки 
от университета невинаги се оказват такива в живо-
та. Трябва отново да воювате и да се доказвате! Да 
се препъвате и да ставате! Но не се страхувайте! 
Филологическото образование е всеобхватно и гъвкаво, то отваря 
широки хоризонти. Чрез словото човек утвърждава контактите си 
със света. То може да бъде най-силното оръжие на омразата, но и 
най-крехкото цвете на добросърдечността и любовта. То ще бъде 
магията на сбъдваното ви битие.

Позната на всички е притчата на Езоп.
Езоп бил роб. Един ден неговият господар го повикал, за да му 

каже, че очаква много скъпи гости и се надява робът му да при-
готви най-хубавите ястия. Езоп ги нагостил с езици. След известно 
време господарят пак повикал Езоп и му казал, че очаква най-
омразните си врагове, но трябва да ги нагости. Езоп пак поднесъл 
езици. След двата случая господарят повикал Езоп и го попитал 
защо и на най-добрите, и на най-лошите е подготвил едно и също 
меню. „Защото – отвърнал Езоп – езикът е това, което може да даде 
най-доброто и най-лошото на хората.“ 

Нашият поет го е казал по друг начин – езикът е „ту арфа звън-
лива, ту меч на майстор художник в ръцете“! 

В университета вие сте осъзнали силата на словото! Усъвър-
шенствайте го, шлифовайте го и воювайте с него и чрез него в 
хубавите и в тежките дни от живота си! Защото, както казват и 
предците ни – словото е това, което „кърми човешките души, 
крепи ума и сърцето“.

Но понякога, дори и съвършено да владеете придобитите 
знания, не ще успеете да се докажете веднага. Като преподавател 
в Пловдивския университет съм се сблъсквала с много истории 
и разкази на студенти за житейските им перипетии. Но една от 
тях остана завинаги в съзнанието ми. Моя дипломантка се появи 

в университета доста месеци 
след дипломирането си. Подари 
ми красива бяла хризантема и 
ми благодари, а чрез мене и на 
останалите преподаватели, за 
това, че сме я научили да отсто-

ява себе си чрез словото. И ми разказа за трудностите 
при търсене на работа. След много напразни опити си 
намира такава в офис – е, не точно по специалността, 
а като оформяща документи по инженерна техника. 
Заплатата – добра, офисът – приятен, шефовете – 
младо семейство. Но в края на месеца собственикът 
се появява при нея, започва да се оплаква, че продаж-
бата не върви, има затруднения, затова трябва значи-
телно да намали предложеното в началото заплаща-
не. „Аз не издържах – каза колежката. – И започнах да 
говоря, говоря, говоря. По едно време виждам, че той 
само примигва. Накрая спрях. А той погледна часов-
ника си и каза: „Знаеш ли, говори точно четиридесет 
минути. Като студент имах колега с приятелка фило-

ложка. Всички я обожавахме, беше толкова забавна! Ожениха се и 
само след месец моя колега повехна. Сега разбирам какво значи да 
имаш в дома си филоложка. Оставям ти същата заплата!“. Идвам – 
ми каза моята бивша студентка, – за да ви кажа, че това бе първата 
ми победа и първата ми голяма защита чрез словото!“.

Разказвам ви тоя епизод с надеждата да не срещате пречки 
при реализирането си в живота. Но и с дълбокото убеждение, че 
наученото в университета, изграденото умение да изказвате устно 
или писмено мислите си аргументирано, задълбочено, пламенно и 
емоционално, ще бъде вашето най-силно оръжие. Закалявайте го, 
не го занемарявайте! Бъдете истински рицари на словото! 

Студентството е времето на най-хубавия период от живота на 
човека. Може би още не осъзнавате истински това, но след време 
ще го разберете, макар че често, в продължение на години ще 
сънувате, че се явявате на изпити! Но ще останат само хубавите 
спомени – за безгрижните лудории, за веселите празници, за 
внезапно избухналите любови, дори за превърнали се в анекдоти 
моменти на конфликти с преподаватели и неиздържани изпити. 
Защото спомените ни правят това, което сме.

В продължение на половин столетие Пловдивският универси-
тет е подготвил стотици филологически кадри, които днес са приз-
нати и уважавани културни деятели, поети, писатели, преводачи, 
учители! Ние, преподавателите, сме дълбоко убедени, че вие ще 
бъдете новото достойно попълнение!

Вярваме ви! Обичаме ви! 
На добър час!
И...  „Vivat Academia“!

 Витанова – отличник на випуск 2022

Слово за Словото
Доц. д-р Юлия НИКОЛОВА

Юлия НИКОЛОВА

От стр. 14
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Артуро Перес-Реверте е 
един от най-четените и пре-
веждани испански писатели. 
По образование той е журна-
лист и политолог, но след дълга 
и успешна кариера на вое-
нен кореспондент в повечето 
горещи точки на планетата се 
посвещава изцяло на литера-
турата. Книгите му са прода-
дени в над 15 милиона тираж 
по целия свят, а голяма част 
от произведенията му също 
така са и екранизирани: „Фла-
мандският майстор“, „Морската 
карта“, „Учителят по фехтовка“, 
„Приключенията на капитан 
Алатристе“, „Деветата порта“, 
„Кралицата на Юга“. Лауреат е 
на множество литературни награди, а през 2003 година за заслу-
гите си към испанската литература е избран за член на Испанска-
та кралска езикова академия. Артуро Перес-Реверте е писател, 
определящ себе си като свободен човек, а тази свобода, както 
сам той споделя в едно интервю, дължи на читателите си, които 
го обичат и четат. 

Водещ на събитието бе проф. д-р Петър Моллов, препода-
вател по средновековна испанска литература в СУ „Св. Климент 
Охридски“ и дългогодишен приятел на Пловдивския универ-
ситет, който още от далечната 2006 година, когато е създадена 
първата специалност с испански език, става част от екипа на 
Секция „Испанистика“, за да предава опита и знанията си и на 
нашите студенти.

В непринуден разговор под формата на интервю Петър Мол-
лов и Веселка Ненкова представиха увлекателно сюжета на 
последния бестселър на Перес-Реверте, преведен на български 
език, като не скриха симпатиите си към творчеството на автора, 
привлякъл интереса им още преди да стане известен на българ-
ския читател.

В романа „Италианецът“ се преплитат множество разкази за 
миналото и настоящето през погледа на различни участници или 
косвени свидетели на събитията през периода 1942 – 1943 година 
по време на Втората световна война, когато италиански военни 
водолази потапят или нанасят непоправими щети на няколко 
съюзнически кораба в пристанището на Гибралтар и Алхесирас. 
Романът наподобява привидно един разбъркан пъзел, в който 
причините за случващото се понякога се оказват твърде запле-
тени, но когато читателят стигне до последната страница, си дава 
сметка, че парчетата от пъзела са се „напаснали“ и че в него не са 
останали никакви празни места. 

Веселка Ненкова, която е преводач на още 3 книги на Перес-
Реверте, разкри пред гостите удоволствието, което ѝ доставя пре-
водът на неговите романи, като подчерта, че смята за огромна при-
вилегия дадената ѝ възможност да превежда любимия си автор. Тя 

призна, че работата на преводача е самотна дейност (сама срещу 
малкия монитор, обградена с много книги, до които неизменно се 
допитва заради множеството препратки, които авторът прави към 
други произведения, към исторически факти и събития), но и едно 
безкрайно удовлетворяващо занимание, защото, както шеговито 
вметна тя: „С Перес-Реверте се разбираме много добре, макар че 
не се познаваме лично. Той си пише романите, аз ги превеждам и 
нямаме никакви различия и конфликти“. 

Преводачката сподели и за предизвикателствата, пред които 
е трябвало да се изправи при превода на „Италианецът“. Истински 
майстор на перото, Перес-Реверте умело играе с думите и има 

своя характерен и разпознава-
ем стил. Диалозите между него-
вите герои са много кратки, но 
изключително съдържателни: 
всяка дума, всеки израз или 
идиом се появява на точното 
място, за да разкрие или под-
скаже нещо на читателя. 

Майсторството на разказва-
ча прозира в начина, по който 
са представени гледните точки 
на участниците в сюжета – от 
първо лице, единствено число. 
Единственият, на когото авто-
рът не „дава думата“, за да изло-
жи своята интерпретация на 
събитията, е Тезео Ломбардо, 
италианецът, „един от много-
то, които са се родили герои и 
не го знаят“. Той е представен 

детайлно през погледа на другите персонажи. Описанията, спо-
дели Веселка Ненкова, са силно въздействащи и завладяващи. С 
фотографска точност, но с малко думи авторът успява да разкрие 
характера, душевните преживявания и терзания на героите: как 
атакуващите и защитаващите Гибралтар възприемат нападението, 
как двама неразделни другари се превръщат във врагове, как 
единият и другият приемат предателството, как разпитващият и 
разпитваният преживяват разпита, как любовта е следствие от 
действия, а не е причината за тях. Посредством „Италианецът“ 
Перес-Реверте напомня за пореден път, че по време на война 
няма добри и лоши, а губещи и осакатени. А тази способност да 
се поставиш на мястото на другия и да опишеш в детайли мисли, 
поведение и чувства, може да изяви само писател, опознал раз-
лични характери и разсъждавал над човешкото поведение в екс-
тремни ситуации, какъвто несъмнено е Перес-Реверте — военен 
репортер, отразявал едни от най-кървавите конфликти по целия 
свят в продължение на 21 години. Ето защо книгите му не изглеж-
дат като измислени, а като преживени.

Представящите книгата прочетоха началните и крайните стра-
ници на романа, събуждайки любопитството на присъстващите, и 
отбелязаха, че това е книга, която се чете на един дъх. „Италиане-
цът“ наподобява черно-бял филм, в който виждаме сякаш в близък 
план една леко повдигната вежда, едно едва доловимо примигва-
не, едно бегло трепване на крайчеца на устните – мимически дви-
жения, достатъчни да ни накарат да си представим ясно причини-
те или намеренията, продиктували тези движения. „Съавторът“ на 
книгата, нейният преводач Веселка Ненкова, изрази своята вяра 
и надежда усилията и старанието, които е вложила в превода, да 
отразяват максимално точно отличителния стил на автора, а „изгу-
беното в превода“ да е нищожно, за да може и българският читател 
да изпита същата естетическа наслада, която доставя докосването 
до книгата в оригинал. 

Гл. ас. д-р Райна ТАНЧЕВА,
катедра „Романистика и германистика“

„Италианецът“ на Артуро Перес-Реверте 
излезе на български в превод на доц. Веселка Ненкова

Следпремиерни цветя и усмивки

ПРЕМИЕРА

В уютната атмосфера на книжарница „Хеликон“ и в присъствие-
то на много гости, преподаватели, докторанти и студенти на 9 март 
2023 г. бе представена книгата „Италианецът“ на испанския писа-
тел Артуро Перес-Реверте. Събитието бе организирано от Институ-
та „Сервантес“ с директор Мария Луиса Сантос, издателство „Едно-
рог“ в лицето на Боряна Джанабетска и катедра „Романистика и 
германистика“ към Филологическия факултет на ПУ. Представяне-
то на книгата, чийто превод е дело на доц. д-р Веселка Ненкова от 
катедра „Романистика и германистика“, бе поредното събитие от 
празничния календар по повод на честването на 50 години фило-
логия в ПУ „Паисий Хилендарски“. 
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На двудневен семинар в 
град Сандански ректорското 
ръководство, преподаватели и 
служители на Пловдивския уни-
верситет „Паисий Хилендарски“ 
обсъдиха дигитализацията на 
административното обслужване 
на студенти от висшето училище. 
Основна тема на форума беше 
разработването на електронни 
масиви във връзка с промените 
в нормативната уредба, отна-
сящи се до административното 
обслужване на учебния процес 
в университета.

В семинара взеха участие 
екипите на Университетския 
информационен център с директор проф. д-р Балик Джамбазов 
и Учебен отдел, ръководен от г-жа Грозданка Певичарова. В при-
съствието на заместник-ректорите – проф. д-р Антон Илиев, с 
ресор „Информационна инфраструктура и акредитационни про-
цедури“, доц. д-р Мария Стоянова – „Учебна дейност“, проф. д-р 
Теменужка Йовчева – „Научноизследователска и издателска дей-
ност“, и доц. д-р Надя Чернева – „Международно сътрудничество, 
академична мобилност, връзки с обществеността и протокол“, се 
проведоха изключително ефективни разговори, свързани с опти-

мизиране на функционалностите 
на електронните услуги за студен-
ти и преподаватели в съответствие 
с актуалните нужди в работата на 
Учебния отдел. Основната презен-
тация на съществуващите елек-
тронни услуги беше представена 
от Милен Близнаков, Иван Иванов, 
Асен Узунов и Младен Тончев. Като 
резултат от дискусиите бяха набе-
лязани предстоящи разработки, 
допълващи наличните ресурси.

Представената на събитието 
платформа E-portal представлява 
система за информационни услуги 
за преподаватели, администрация 
и студенти. Тя дава възможност за 

плащане на такси онлайн, онлайн кандидатстване за стипендии 
и проверка на статус на студента в реално време, проверка на 
оценки и др. 

Работата на създадения софтуер се усъвършенства с помощта 
на всички служители на Университетския информационен център, 
които осигуряват и поддържат компютърната инфраструктура на 
висшето училище, както и в условията на непрекъсната комуника-
ция с всички университетски структури, използващи електронния 
портал.

Пловдивският университет дигитализира 
административното обслужване на студентите

Участниците в семинара

Студенти от Пловдивския университет актив-
но участваха в срещите с The Orange Academy на 
22 и 23 март 2019 г. Фирмата предлага интригува-
щи възможности за практика в рамките на про-
грамата „Еразъм+“ в Нидерландия. Актуалните 
позиции са в сферата на туристическия бранш, 
като тече активна работа по разработването на 
стажове в области, свързани с производството 
на микрочипове във водещи световни компа-
нии, работа в лаборатории и други. Широкият 
обхват на представените дейности предизвика 
интереса на студенти от всички факултети. 

Представителите на The Orange Academy – 
Стефан Моуен и Наталия Дичева, разказаха на 
аудиторията за своя вдъхновяващ трудов път и 

успехи в работата със студенти в осъществяването на ползотворни 
и удовлетворяващи стажове, дали начален тласък в професионал-
ното развитие на студенти от Южна Европа. В кратка видеопрезен-
тация студентите бяха запознати с множеството предимства, пред-
лагани от фирмата при осъществяване на практиката, а именно: 
допълнително обучение с опитни ментори, което е включено в еже-
дневната работа, поемане на транспортните разходи на студентите, 
осигуряване и поемане на престоя, възможност за постоянна рабо-
та след „Еразъм“ практиката, безплатен курс по нидерландски език. 

Срещите продължиха с оживени индивидуални разговори по 
интригуващите студентите въпроси и детайли с представителите 
на The Orange Academy.

Екипът на отдел „Международно сътрудничество“

Нови хоризонти в международната дейност, 
ориентирана към младите хора в университета

На 16 март студенти, 
докторанти и преподава-
тели в ПУ „Паисий Хилен-
дарски“ се запознаха с 
възможностите за обуче-
ние в САЩ, предлагани от 
програмата „Фулбрайт“. 
Мария Костова, предста-
вител на комисията, раз-
каза за различните видо-
ве финансиране, условия-
та и етапите на кандидат-
стване, както и актуалната 
кампания. 

Програмата предлага 
образователни възможности за магистри, докторанти, постдокто-
ранти, изследователи и преподаватели. Отпускат се и стипендии 
за представители на неправителствени организации, които могат 
да реализират обмен в други такива в САЩ. В момента тече кампа-
ния за магистратури и докторантури, за които студентите могат да 
кандидатстват до 12 май.

Аудиторията бе изпълнена с представители на различни 
факултети, като след презентацията се получи продуктивна диску-
сия, свързана с отчитането на резултатите след осъществен обмен, 
особеностите при планирането на кандидатстването, необходими-
те документи и други подробности.

Повече информация можете да откриете на: 
https://www.fulbright.bg/

„Еразъм“ практики с The Orange AcademyПредставяне на стипендии „Фулбрайт“

Момент от срещата с представителите на  The Orange Academy
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Светослав АЛЕКСАНДРОВ
Какъв е смисълът да харчим луди пари и да рискуваме живота 

на астронавтите само поради абсурдния стремеж да достигнем до 
Космоса? Какво изобщо представлява устремът ни към звездите: 
търсене на отговори на безсмислени въпроси, които така или 
иначе само малцина си задават? 

„Завръщане от звездите“ е роман, написан от полския писа-
тел Станислав Лем. Той представлява удивително пророчество 
за едно бъдеще, най-лошите аспекти от което вече са станали 
реалност. Даже бих казал, че са се сбъднали твърде рано – все 
още не сме разгърнали потенциала на технологичната цивили-
зация. Лем е истински пророк сред научнофан-
тастичните писатели. Ако останалите фантасти 
са проспали революцията в информационните 
технологии, ако те са предсказвали как някой 
ден астронавти ще се разхождат в тежки скафан-
дри сред пустите пейзажи на луните на Юпитер, 
докато жителите на Земята все още разговарят 
един с друг посредством стационарни телефони 
с шайби, то Лем пръв се сеща за възможността 
голямо количество информация да бъде записано 
на миниатюрен носител. Романът „Завръщане от 
звездите“ е предсказал появата на електронните 
книги и таблетите, само където те са наречени с 
друго име – оптони. 

Хел Брег е астронавт от междузвездна експе-
диция до звездата Фомалхаут. Поради „парадокса 
на близнаците“ на борда на кораба му са минали 
едва няколко години, докато на Земята е изми-
нало повече от столетие. След завръщането си 
Брег заварва една чужда родна планета, населена с непозната 
цивилизация с непривични навици. Оказва се, че всички земни 
жители, без най-възрастните, са били подложени на процедура, 
наречена бетризация, при която мозъкът на всеки е бил третиран 
по специален начин, който е щадящ за интелектуалните му спо-
собности, но се отстраняват изцяло агресивните инстинкти. Човек 
е неспособен да убива – не защото го е страх, а защото просто не 
се сеща за това. 

Резултатът от масовото прилагане на процедурата в цял свят е 
създаването на едно общество, в което войните и насилствените 
престъпления са изкоренени завинаги. Но скоро след завръща-
нето си Брег и  колегите му астронавти откриват нещо зловещо 
– мозъчните манипулации не са довели само до унищожаването 
на агресията и убийствата – унищожили са „човека в човека“. Пре-
махнати са всички крайни емоции. Няма вече страсти, няма прес-
тъпления от любов просто защото няма любов, за която човек да е 
способен да убие. Унищожен е „адът на страстите, но заедно с това 
е престанал да съществува и раят“. 

Най-шокиращото за Брег е, че никой в новия свят не се инте-
ресува от това, което е свършил като астронавт, от жертвите му по 
време на дългогодишната експедиция. Абсолютен хит в общест-
вото е книгата „Проблематика на звездните полети“ от някой 
си Старк. В нея той излага не емоционални, а напълно логични 
аргументи за безсмислието на космонавтиката. Няма рационална 
причина, заключава авторът, да се поемат рискове да се лети в Кос-
моса. Космическите експедиции така или иначе не са довели до 
откриването на извънземни цивилизации, а научните им приноси 
са твърде скромни. Но и да бъдат открити чуждоземци, какъв би 
бил смисълът – те са твърде далече от нас, дори и да пътуваме със 
скоростта на светлината. Ако зададем въпрос на извънземните, ще 
минат столетия, преди да бъде получен отговорът. За това време 
цивилизацията отдавна ще се е променила, ще е напреднала и 
въпросът няма да е актуален! 

Четейки тези разсъждения, няма как да не направя аналогия 
спрямо реалния свят, в който живеем. Днес ние, жителите на 
западната цивилизация (към която се числим и ние), сме бетри-

зирани. Не оперативно – такъв метод не е измислен, макар че не 
е и било нужно. Чрез социалните мрежи и атмосферата на поли-
тическа коректност, която непрекъснато ни се налага, се изкоре-
нява всякаква възможност за градивен диалог. Хората избягват да 
изказват противоположни мнения, защото ги е страх дали покрай 
сблъсъка на идеи някой няма да се обиди. Не е само това – ние сме 
създали свят, в който отвращението към риска е издигнато в култ. 
Родители се страхуват да ваксинират децата си, защото услож-
ненията (изчислени на едва няколко на фона на стотици хиляди 
успешни ваксинации) се считат за неприемливи. 

Днес, когато отбелязваме половин век от стъпването на Луната, 
не сме в състояние отново да изпратим хора там. 
Не защото технологично не е възможно. Напро-
тив, притежаваме всички необходими технологии 
и ресурси. А защото никой не иска да приеме 
факта, че ако желаем да усвоим Слънчевата сис-
тема, хора ще умират. Неизбежно е. Днес ръко-
водството на НАСА се чуди дали до края на това 
десетилетие ще съумее да изстреля човек в ниска 
околоземна орбита (не говорим за Луната!), тъй 
като дефектите, които неизбежно се проявяват 
при изпитанията на новите пилотирани космиче-
ски кораби, прибавят неприемлив риск. 

Моралисти, които никога не излизат навън и 
ядат и пият пред телевизорите си, цъкат с език 
и обвиняват в безумие планинарите, загинали 
по време на екстремно качване на някой връх. 
Защото, нали, ако са си стояли вкъщи, e нямало 
да загинат. 

Наистина какъв е смисълът да поемаме риско-
ве? Хел Брег, героят на книгата на Станислав Лем, получава своя 
отговор: 

– Контакт на галактични цивилизации? Кой ти е говорил за 
това? Никой от нас, нито от класиците, нито Меркие, нито 
Симониади, нито Радж Нгамиели, никой, нито една експедиция 
не е разчитала на контакт и затова цялото това дрънкане за 
пътешестващите в безкрая живи изкопаеми, за вечно закъсня-
ващата галактична поща е опровержение на тези, които никой 
не е поставял на разискване. Какво могат да ни дадат звездите? 
А каква е била ползата от експедицията на Амундсен? Или на 
Андре? Никаква. Единствената явна полза се състои в това, 
че е била доказана възможността: че е постижимо. Или по-
точно казано – че за дадената епоха това е най-трудното 
от всичко, което може да се постигне. Не знам дали ние сме 
направили дори това, Брег. Наистина не знам. Но ние бяхме там.

Аз мълчах. 
Турбер вече не гледаше към мен. Опря длани на ръба на бюрото. 
– И какво ти е доказал Старк? Безполезността на космодро-

мията? Сякаш ние самите не знаехме това. А полюсите? Какво 
имаше на полюсите? Тези, които са ги покорявали, са знаели, че 
там няма нищо. А Луната? Какво е търсела групата на Рос в кра-
тера на Ератостен? Брилянти! А защо Бант и Егорин са премина-
ли през центъра на диска на Меркурий? За да се пекат на слънце? 
А Келен и Офшаг? Единственото нещо, което са знаели със сигур-
ност, когато са летели към студения облак на Цербер, е било, че 
в него могат да загинат. Даваш ли си сметка за това какво всъщ-
ност казва Старк? Човекът трябва само да яде, да пие и да се 
облича: останалото е безумие. Всеки има своя Старк, Брег. 
Всяка епоха го е имала. Защо Гима изпрати теб и Ардер? За да 
вземете проби с короносмукачката. Кой изпрати Гима? Науката. 
Това звучи делово, нали? Изследване на звездите. Как мислиш, Брег, 
дали щяхме да полетим, ако нямаше звезди? Аз мисля, че щяхме. 
Щяхме да изучаваме дори пустотата, за да оправдаем своя полет. 
Геонидес или някой друг щеше да ни каже какви ценни измерения и 
изследвания могат да се проведат по пътя. Разбери ме добре. 

„Завръщане от звездите“ на Станислав Лем е 
сбъднало се пророчество за съвременния свят
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Не казвам, че звездите са само претекст. Дори и полюсът не е бил 
само претекст. Нансен и Андре са се нуждаели от него… Еверест 
е бил нужен на Мелъри и Ървин повече от въздуха.

Ето това е смисълът от космическите полети.
Всяка една цивилизация е имала нужда от своите предизвика-

телства. Предизвикателства, които да я тласкат да върви напред. За 
първобитните племена предизвикателството е било да излезеш от 
пещерата, да накладеш огън и да останеш през нощта около него, 
независимо че наоколо са бродили диви зверове. По-късно циви-
лизовани и не чак толкова цивилизовани народи са се изправили 
пред ново предизвикателство – да търсят обработваеми земи. В 
устрема си тези народи са се сблъсквали в кървави битки помежду 
си, а накрая по-силните побеждавали. Вече когато Европа е била 
изцяло населена, възникнало ново предизвикателство – необходи-
мостта от търсене на земи и пътища отвъд познатите на европей-

ската култура. Тогава мореплаването е разбуждало романтизма и 
мечтите на младите хора. 

Днес ние сме част от глобална общност, в която международ-
ните проекти са по-скоро правило, отколкото изключение. И за 
един глобален свят имаме нужда от още по-мащабно предизвика-
телство. Космосът представлява последната граница. Окончател-
ното предизвикателство, което трябва да преодолеем. За щастие 
той е твърде обширен, за да тества пределите ни за хилядолетия 
напред. 

Няма спор – ние трябва да приемем това предизвикателство. 
От Античността до наши дни едно не се е променило – без пре-
дизвикателства цивилизациите търпят регрес, а накрая бавно и 
постепенно отмират. 

Няма причина да смятаме, че днешната технологична цивили-
зация ще е по-различна от останалите.

Източник: КОСМОС БГ / http://www.space-bg.org/
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„Завръщане от звездите“ на Станислав Лем...

Проф. д.ф.н. Огнян САПАРЕВ
Трудно е да се обобщи в няколко страници богатият и сложен 

творчески път на Станислав Лем. Големият полски фантаст е един 
от най-превежданите и четени в целия свят писатели фантасти; 
без преувеличение можем да кажем, че неговите книги „Соларис“, 
„Кибериада“, „Звездни дневници“ и др. са част от 
визитната картичка на съвременната фантастика. 
Станислав Лем – това е цяла библиотека, в която са 
застъпени почти всички жанрове.

Но Станислав Лем е не само голям писател: той 
е задълбочен литературен критик и теоретик и 
оригинален публицист философ, който се ориен-
тира добре сред науки като биология, математика, 
кибернетика, теория на информацията, астроно-
мия, антропология, теория на културата, литера-
турна теория… Неговите теоретически трудове 
крият поне три докторски дисертации: достатъчно 
е да споменем „Сумма технология“ (1964) – ори-
гинално философско-футурологично есе; „Фило-
софия на случайността“ (1968) – „обща теория на 
всичко“, както сам авторът я определя, и „Фантас-
тика и футурология“ (1970) – литературно теоретическо и критиче-
ско изследване на научнофантастичната литература.

Най-много за Лем е написал… самият Лем. Защото неговите 
литературнокритически трудове, есета и философска публици-
стика са най-проникновеният коментар към белетристиката му. 
За щастие, има и известно несъответствие. Иронично изобрета-
телният белетрист Лем невинаги слуша строгия критик и научен 
теоретик Лем, който обича да акцентува върху сериозните научно-
футурологични задачи на фантастиката.

За някои читатели „Завръщане от звездите“ ще бъде антиуто-
пия, изобразяваща тихия ужас на консумативното благоденствие; 
за други ще бъде утопия, чийто „технологичен рай“ си заслужава 
съответните жертви. Всъщност тя не е нито едното, нито другото. 

Един от постоянните мотиви в творчеството на Лем е трудността 
(невъзможността) на контакта между различните космически циви-
лизации (различните материални, социални и ценностни системи): 
в различни варианти ще го срещнем и в „Еден“, и в „Соларис“, и в 
„Непобедимият“; пъстрите му иронично-пародийни трансформа-
ции изпълват много от пътешествията на „космическия Мюнхаузен“ 
– Йон Тихи. Особено място сред тези творби заема „Завръщане от 
звездите“ – тук трудностите възникват в рамките на едно и също 
общество, но между представители на различни исторически фази 
(културно-ценностни системи) на това общество. Тази книга не е 
от най-ярките художествени постижения на автора, но е много 
интересна не само с изключителната „футурологична“ предметна 
изобретателност, а и като белетристично въплъщение на една от 

основните дилеми, които вълнуват теоретика Лем в 
„Сумма технология“ и „Фантастика и футурология“: 
взаимоотношенията между технология и култура. 
Елементарно преразказан, проблемът е такъв:

Като животно човек е недостатъчен. Неговата 
същност е културата, която той създава и която 
придава смисъл на живота му. Културата е цялост-
на структура, нейните ценности са автономни: те 
са недоказуеми по научен, логичен, емпиричен 
начин. За тях не може смислено да се твърди, че 
са истински или фалшиви, а само че функционират 
или не функционират като такива в дадена форма-
ция. Всяка пантехнично ориентирана цивилизация, 
ако се заеме с усъвършенстване на културата с 
присъщите си инструментални методи, фактически 
разрушава дадените от историческата традиция 

ценности. Технологиите са инструменти, насочени към ограничени 
конкретни цели и поради това локални в действието си, но това 
действие в края на краищата може да улучи фундамента на култу-
рата – ценностите. Защото човек не си избира културните ценности 
така, както си избира хладилник – според параметрите:

„Не може да се прехвърлиш от една културна формация в друга 
така, както се прекачваш от файтона в самолета. Не може да се 
въвеждат нови ценности така, както се въвежда нова технология.“

(„Фантастика и футурология“)
Обществото, в което след 150-годишно отсъствие се завръща 

астронавтът Хел Брег, е осъществило биологическа преработка на 
човека, премахвайки по оперативен път агресивно-садистичните 
му черти. Но това технологическо подобрение, наречено бетри-
зация, е променило човешката природа и с нея – нравите, ценно-
стите, смисъла на живота. Новите хора не могат да убиват, не могат 
да причинят страдание – но и не могат да рискуват, да се борят; 
смятат астронавтиката за безсмислие… Трябва да признаем, че 
Лем, който в теоретичните си трудове е темпераментен противник 
на технологичното вмешателство в културата, което я дезинтег-
рира, тук се старае да бъде обективен, да дава думата и на двете 
страни: затова разгръща романа не като сатирична антиутопия, 
а като човешка драма, израз на неразрешимия конфликт на два 
типа културни ценности, на две схващания за смисъла на живота. 
Ролята на буфер играе любовта на героя – тъжна и нежна, лирична 
и безумна, – на нея са посветени едни от най-добрите страници на 
романа; тя е художествената плът на културологичния проблем, без 
него щеше да изглежда мелодраматична: тя е общото между двата 
свята, затова може да бъде мост на адаптацията. Благодарение на 
нея човешкото примирение не е капитулация…

„Завръщане от звездите“, или технологията срещу културата„Завръщане от звездите“, или технологията срещу културата

Станислав Лем

* Текстът на проф. Огнян Сапарев, който ви предлагаме със съкращения, е 
предговорът към българското издание от 1979 г. на романа „Завръщане от 
звездите“ на Станислав Лем.

„Светът в известен смисъл прилича на болен човек, който 
смята, че или незабавно ще оздравее, или скоро ще умре – и дори 
не се досеща, че може, боледувайки, с периодични влошавания и 
подобрения да доживее до дълбока старост.“

Станислав Лем, „Сумма технология“
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– Д-р Симеонов, кои са най-очевидните доказателства, по 
които учените разбират, че климатът ни се променя?

– Доказателствата вече са очевидни дори за хората, които не 
се занимават с наука. Всеки, който е живял по-дълго, може да види, 
че дори за двайсет години има промени. В София например през 
60-те години 30°C беше нещо много рядко, а сега дори през 80-те 
години можеше да се стигне до 40°C. 

Първият и най-основен признак за климатичните промени е 
промяната в температурата както на въздуха, така и на океаните. 
Промяната на пръв поглед изглежда незначителна. Ако сравним 
средната температура на въздуха от последните 50 години на 19. век 
с тази от 2020 г., ще видим, че разликата е +1,2 градуса, което на пръв 
поглед не изглежда много. Тук обаче трябва да обърнем внимание 
на факта, че това увеличение не 
е равномерно по цялата Земя. 

Най-страшното е, че това 
затопляне е най-голямо в аркти-
ческите райони, Сибир, Канада, 
Аляска, където повишението 
достига 8 – 10 градуса. Анома-
лиите там стават все по-чести и 
проблемът е, че в тези райони е 
заложена една голяма „бомба“, 
която може да доведе до още 
по-голямо и бързо затопляне. 
Във вечно замръзналата земя, 
т.нар. пермафрост, има много 
органична материя, която в 
резултат на затоплянето започ-
ва да гние и да отделя въгле-
роден диоксид и метан, а мета-
нът в кратковременен период 
е 84 пъти по-мощен парников 
газ от въглеродния диоксид. В 
пермафроста се съдържа също 
и материал, наречен клатрат. 
Това е лед, който съдържа 
големи количества метан. Един 
литър клатрат може да съдър-
жа до 160 литра метан.

Когато говорим за повиша-
ването на температурата, тряб-
ва да обърнем внимание също 
така и на скоростта, с която тя  
се уевличава. Наблюдаваното 
нарастване с 1,2 градуса е за едва 100 – 120 години.  В историята на 
Земята е имало много затопляния, дължащи се на отделяне на пар-
никови газове. Те обаче са протичали много по-бавно. Преди 256 
милиона години  средната температура се е повишила до +35 гра-
дуса, за сравнение сега тя е около +18. Това затопляне обаче е про-
дължило повече от 20 милиона години. Точно тогава, в максимума 
на затоплянето, е било и най-голямото измиране в историята на 
Земята – 70 процента от живите същества на сушата и 90% от тези 
във водата са загинали. През подобен период преди 56 милиона 
години също е имало рязко затопляне, като за 20 хиляди години 
температурата се е повишила с около 6 градуса. През този период 
са се отделяли около един милиард тона парникови газове на 
година. За сравнение само през 2019 г. човечеството е отделило 59 
милиарда тона. Никога в историята на Земята не е имало толкова 
бързо отделяне на парникови газове и толкова бързо затопляне.

Има още много научни доказателства за антропогенното 
затопляне на климата, като сред тях много важни са и промените 
в криосферата – това е частта от Земята, която е покрита с лед или 
сняг. Примери за това са топенето на ледниците по планините, 
ледниците в Гренландия и в Антарктида, топенето на Северния 
ледовит океан, намаляването на снеговалежите и по-краткият 
период, в който имаме сняг.

Наблюдават се и нарушения на цикличността на сезоните. 
Видяхме го и миналата пролет в България – неочакван сняг 

в средата на април след про-
дължително топло време през 
зимата. Границите на сезоните 
се размиват и вече не са толко-
ва изразени.

Друг много ясен критерий 
за климатичните промени е 
повишаването на нивото на 
океаните. От 1900 до 2020 г. 
нивото им се е увеличило с 22 
сантиметра, а само от 1973 до 
2019 г. е почти 10 см. 

– Кои са най-стряскащите 
процеси, които се случват с 
климата в съвремието ни, и 
доколко обратими са те?

– Едни от най-тревожните 
процеси са промените в т.нар. 
повратни елементи на  клима-
тичната и екологичната систе-
ма на  Земята. Преминаването 
на определен праг на затопля-
не (повратна точка) може да 
доведе до резки и в повечето 
случаи необратими промени 
в тези системи. Като примери 
за повратни точки, които вече 
са преминати, можем да посо-
чим загиването на кораловите 
рифове, топенето на планин-
ските ледници и на тези в Грен-
ландия. 

Едни от най-опасните повратни точки, които могат да доведат 
и до рязко затопляне, са свързани с бързото и по-високо от сред-
ното затопляне на арктическите области. От арктическите поврат-
ни точки трябва да отбележим разтопяването на пермафроста и 
загиването на тайгата, които не са много далече от прага. Топенето 
на пермафроста ще доведе до отделяне на огромни количества 
метан и въглероден диоксид, както споменах преди малко. Това от 
своя страна рязко ще ускори затоплянето и ще доведе до още по-
бързо топене. Загиването на тайгата ще я преобразува от един от 
основните  поглъщатели в източник на парникови газове и също ще 
допринесе за ускоряване на  затоплянето. Същото важи и за поврат-
ните точки на тропическите гори. Очаква се Амазония да премине 
повратната си точка до 40 – 50 г. и да се превърне в савана, което ще 
промени климата не само в Южна Америка, но и глобалния климат. 
Не по-добро е положението с тропическите гори в Африка.

Активирането на различните повратни елементи е взаимно 
свързано и може да протече лавинообразно, а не като домино 
ефект, което ще доведе до много бързи и необратими промени. 
Като пример за взаимна свързаност може да посочим топенето на 
криосферата и промените в глобалния кръговрат на океана. Този 
кръговрат преразпределя топлината от тропическите и екваториал-
ните области към полюсите и се задвижва от разликите в плътността 
на водата, дължащи се на разлики в температурата и солеността ù.

Интервю на Магдалена Малеева с д-р Валентин Симеонов

Климатичните промени не са само горещо време
Как учените разбират, че климатът на Земята се променя 

вследствие от човешката дейност? Какви промени вече се случ-
ват и как се отразяват те? Обратими ли са процесите, които вече 
са отключени? Достатъчно амбициозни ли са целите от Парижко-
то споразумение, за да се справим със задаващата се климатична 
катастрофа, и какво може да се направи, за да намалим замърся-
ването и да провокираме политиците да вземат мерки? По тези 
важни за всички ни въпроси разговаряме с  д-р Валентин Симе-
онов. Той е учен, отдаден на науката за изменението на клима-
та, с дългогодишен опит в изследването на сложните механизми 
в атмосферата.

Валентин Симеонов е 
завършил квантова електро-
ника във  Физическия факул-
тет на СУ „Св. Климент Охрид-
ски“, където защитава дисер-
тация  в областта на физиката 
на вълновите процеси. Науч-
ните му  интереси са в облас-
тта на атмосферната физика и 
химия, климатичните проме-
ни, атмосферното замърсява-
не, лазери, оптика. 

От 1980 до 1995 г. е научен 
сътрудник I степен в Инсти-
тута по електроника – БАН, и 
се занимава с разработване и 
използване на лидари (LIDAR-
LIght Detection And Ranging) 
за изследване на атмосфер-
ната физика и приложения в 
екологията. 

През периода 1995 – 2019 г. е във Федералния техноло-
гичен институт в Лозана, Швейцария, където основната му 
дейност е свързана с разработване и използване на дистан-
ционни оптични методи за измерване на замърсяването на 
въздуха и изследване на химични и физични процеси в атмос-
ферата. Преподавал е във Федералния технологичен институт 
в Лозана и Университета на Западно Онтарио, Канада.

От 2019 г.  работи на доброволни начала по няколко 
лидарни проекта и един проект за хемотермотерапия на рети-
нобластома при деца.

На стр. 21

Снимката е от високопланин-
ската изследователска станция 
Jungfraujoch, 3600 м над морско-
то ниво.   Там д-р Симеонов има 
лидар, който използва астроно-
мическия телескоп
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Гл. ас. д-р Атанас ТЕРЗИЙСКИ
В рамките на инициативата за национална отворена мрежа за 

наблюдение на околната среда METER.AC Химическият факултет 
организира два семинара на тема „Изследване на атмосферата“. Пър-
вата лекция (https://meter.ac/event/003) – „Диференциална оптична 
абсорбционна спектроскопия (ДОАС) за дистанционно изследване 
на атмосферата“, бе представена от д-р Иван Костадинов от фирма 
Стабо Тех и дългогодишен изследовател в Института по атмосферни 
науки и климат (ISAC) в Болоня, Италия. Той запозна аудиторията 
с ДОАС, което по същество е спектрален абсорбционен метод за 
дистанционно изследване на химични компоненти в атмосферата. 
Същият е широко приложим по света за мониторинг на разнообраз-
ни атмосферни замърсители и твърде непопулярен у нас. 

Втората лекция от цикъла, представена от д-р Валентин Симе-
онов, бе на тема „Лазери в атмосферните изследвания“ (https://
meter.ac/event/004). Д-р Симеонов (интервю с него четете на стр. 
20) е дългогодишен изследовател и преподавател във Федерал-
ния технологичен институт в Лозана, Швейцария, където активно 
е участвал в дизайна и въвеждането в употреба на множество 
лазерни (LIDAR) системи за дистанционно следене на атмосферата. 
Може би един от най-впечатляващите проекти е инсталирането на 

раманов лидар, който от 2008 г. до днес 
работи за Метеорологичната служба на 
Швейцария, MeteoSwiss. Апаратът в реал-
но време докладва профила на атмосфе-
рата във височина за температура, влаж-
ност, аерозоли и др. В лекцията си д-р 
Симеонов запозна колегите от факултета 
с част от основните техники за отдалече-
но наблюдаване на тропосферата.

Провеждането на множество in situ 
наблюдения на околната среда е дейност, 

с която колеги от Химическия факултет се занимават от годи-
ни. Ние разбираме, че натрупването на пространствени данни, 
които да се анализират чрез модели и които водят до прогнози, е 
основна задача днес на химичните и физичните науки. В рамките 
на METER.AC предоставяме всичките си свободни измервания на 
заинтересовани страни, разположили сме десетки професионал-
ни метеорологични станции в страната, както и стотици уреди, 
разработени от нас. По този начин в духа на гражданската наука и 
натрупването на големи бази данни сме убедени, че даваме добър 
пример и среда за нови сътрудничества в името на общото благо.

Два семинара в Химическия факултет, 
посветени на изследването на атмосферата

Д-р Иван Костадинов

Вече се наблюдава намаля-
ване на скоростта на този кръговрат и може да се стигне до спира-
не на важни елементи от него, като Гълфстрийма например, което 
ще доведе до сериозни промени на климата. 

Топенето в Антарктика, особено в западната ù част, също е 
много сериозен проблем. Там се намира един ледник, наречен 
„Ледник на деня на Страшния съд“. Той е разположен на стръмен 
наклон и в основата си е подпрян от тънък слой морски лед, който 
от своя страна се задържа от подводен хребет. Оказва се обаче, че 
вследствие на промените в климата се е усилило топло океанско 
течение, което подмива този морски лед. Очаква се до пет години 
този морски лед да изтънее и да се раздроби напълно, освобож-
давайки ледника, който ще се свлече в морето, предизвиквайки 
промени в океанските течения и в нивото на океана. 

Вече се наблюдават мащабни промени не само в океанския 
кръговрат, но и в глобалния кръговрат на въздуха, който определя 
времето и климата. Част от този кръговрат са т.нар. „джет стрийм“, 
които са четири, по два във всяко полукълбо, разположени на 
географски ширини около 30 (тропичен) и 50 – 60 градуса (поля-
рен джет стрийм). Те представляват  кръгови въздушни потоци на 
височина 8 – 15 км, движещи се от изток на запад с около 100 – 
400 км/ч и задвижвани от температурните разлики на въздушните 
маси от двете им страни (в посока на екватора и на полюса).  При 
нормални температурни разлики потокът е почти кръгов, но при 
намаляването им той се накъдря и в „гънките“ се образуват зони 
с ниски и високи температури.  Горещините през 2021 г.  в Кана-
да, при които бяха измерени температури от почти +50 градуса, 
до голяма степен се дължат на такова накъдряне на северния 
полярен джет стрийм. Сушата и последвалите през 2020 г. пожари 
в Австралия са отчасти следствие от промени в южния полярен 
джет стрийм. Промените в джет стрийма могат да предизвикат не 
само необичайно горещо, но и необичайно студено време. В този 
смисъл терминът глобално затопляне е малко подвеждащ. По-пра-
вилно е процесите да се наричат глобални климатични промени.

– Достатъчно амбициозни ли са целите от Парижкото спо-
разумение, за да се справим със задаващата се климатична 
катастрофа, и какво може да се направи, за да намалим отде-
лянето на парникови газове и да провокираме политиците да 
вземат мерки? 

– Още при подписването на Парижкото споразумение пре-
зидентът Обама беше казал, че с него може да успеем донякъде 
да избегнем най-трагичните последствия, но сме далеч от край-
ната цел. Вече е почти ясно, че няма да се справим дори с целите 

от Парижкото споразумение. 
Както виждаме, Парижкото и 
последното споразумение от 

COP 26 в Глазгоу поставят едни и същи цели, а между тях няма 
нищо постигнато. Емисиите изобщо не започват да спадат. През 
2014 г. общите емисии са били 49 милиарда тона, а през 2019 
са 59 милиарда, тоест няма и наченки на промяна. Освен това 
мерките, които трябва да вземат държавите, са доброволни и са 
много непопулярни, защото в крайна сметка трябва да живеем 
по-скромно.

При това положение изглежда невъзможно удържането на 
нарастването на глобалните температури до 1,5 градуса спрямо 
прединдустриалните нива, както е заложено в споразумението, и 
човечеството върви към повишение от 2 градуса и повече до края 
на века. Защо е толкова важна разликата между 1,5 и 2 градуса? 
Разликата с десети е огромна, защото това е средна температура 
на Земята. За съжаление, най-уязвимите и най-опасните участъци, 
както вече видяхме, се затоплят много повече и могат да се преми-
нат повратни точки, които да доведат до опасни за съществуване-
то на човечеството промени.  

 Една от важните цели пред нас, поне за хората, които разбират, 
че глобалните промени са ПРОБЛЕМЪТ на човечеството, е да раз-
ясняваме този проблем, защото всеки човек може да допринесе с 
нещо, дори минимално, а ако милиарди хора се включат, ефектът 
става значим. Бедните хора няма накъде повече да намалят кон-
сумацията си, но средната класа в богатите страни може да си поз-
воли да ограничи консумацията си и с това значително да намали 
отделянето на парникови газове. Освен това политическият натиск 
върху управляващите може да се засили, което да доведе до драс-
тични реформи, защото политиците в демократичните страни се 
страхуват от непопулярни мерки, те следват гласоподавателите.

– Какво можем да очакваме, ако не направим нужните 
промени и продължим да живеем по същия начин?

– Всъщност при тези глобални процеси инерцията ще продъл-
жи и още стотици и хиляди години ще има последствия дори сега 
да спрем изцяло отделянето на парникови газове. За някакви си 
триста години, в които човечеството е постигнало относително 
благоденствие, планетата трябва да плаща хиляди години след 
това. Ако продължим да живеем по същия начин, климатът и цели-
ят животински и растителен, свят, цялата екосистема може да се 
промени коренно и няма да е неочаквано, ако и човекът като вид 
изчезне. Животът на Земята  се е възстановявал много пъти и ще се 
възстанови отново под нова форма, но има сериозен риск самата 
човешка цивилизация да се разпадне, защото една от страшните 
повратни точки е социална – обществото се разпада. 

От стр. 20 Климатичните промени...
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Ас. д-р Светослава МАНЧЕВА
Студенти, преподаватели и приятели отбелязаха Деня на етно-

логията и антропологията на 20 февруари 2023 г. в Пловдивския 
университет. Организатор беше катедра „Етнология“ на Философ-
ско-историческия факултет, в сътрудничество с Асоциацията за 
култура, етнология и антропология „Медиатор“. Денят се празнува 
в Пловдив по традиция от 2015 г. насам, присъединявайки се към 
инициативата за отбелязване на Международния ден на антро-
пологията в САЩ и в други страни. Идеята е да се утвърди като 
празник на антроположката общност и към нея да се приобщават 
следващите поколения студенти и млади учени.

Инициативата събра в неформална обстановка студенти, пре-
подаватели и гости, които по един или друг начин се интересуват 
от етнологията и антропологията. Участниците в събитието пока-
заха, че антропологията не е „затворена“ и изцяло академична 
дисциплина, а много динамична и практикоприложна. В послед-
ните години пловдивската школа по етнология и антропология 
има добра традиция в тази посока, като осъществява инициативи, 
проекти и участва в различни публични разговори. Реализират се 
редица съвместни събития с АКЕА „Медиатор“ – първото сдруже-
ние в България, създадено от социални антрополози, с които се 
показва приложението на тези дисциплини, ползите и необходи-
мостта от популяризирането им сред повече хора.

Програмата на събитието включваше студентски игри, споде-
ляне на антропологичен опит, международен флашмоб, дискусии 
и постерпрезентации. По време на работилницата „СподелиАн-
тропоОпит“ присъстващите разказваха за своите преживявания 
и интереси в областта на етнологията и антропологията, какво 
харесват най-много в тях, как си представят да се развиват и 
работят в тези сфери. По време на събитието чрез онлайн връзка 
участваха студенти и преподаватели от СУ „Св. Климент Охридски“, 
от Университета във Виена, постдокторант от ИЕФЕМ – БАН, и др. 
Към инициативата се присъединиха и други участници чрез вирту-
ално и онлайн споделяне на снимки, постери, видео репортажи и 
разкази за етнологията и антропологията. 

В последната част от събитието бяха представени дигитални 
постерпрезентации на актуални научноизследователски проек-
ти, дискутирана беше същността на работата по проекти, как и 
с какво може да бъде полезна антропологията днес, кои са въз-
можностите за развитие. Един от проектите, представен на съби-

тието, е на Философско-историческия факултет, който използва 
интердисциплинарен подход и е свързан със селото в преход и 
промените в биографичния и житейския опит на неговите жители. 
Другите изследвания са свързани с работата на част от докторан-
тите на факултета. Една от темите е на Бистра Драгойкова, която е 
насочила усилия към темата за биографичните стратегии и практи-
ки на младежи инфлуенсъри. Анна Зангова представи изследване 
на общности в пешеходния туризъм. Елица Капушева, студентка 
от Виенския университет, представи работата и резултатите от 
продължително теренно изследване в Армения, в което проучва 
правото на самоопределение през личните разкази и преживява-
ния на арменци от Армения и непризнатата Нагорнокарабахска 
република (Арцах). 

Антропологията и етнологията дават възможност за разбира-
нето на различията и подобията между общностите и културите 
чрез опознаване на вярвания, ценности, символи, правила на 
поведение и практики. Ключово важни в съвременния свят са 
уменията за критическо мислене, за разбиране и приемане на дру-
гостта, за преодоляване на етноцентричните нагласи и осъщест-
вяване на посредничество при междукултурни взаимодействия. 

Повече за събитието може да разберете на страницата Катедра 
Етнология Department of Ethnology | Plovdiv.

Денят на етнологията и антропологиятаДенят на етнологията и антропологията

Студенти и преподаватели организираха флашмоб, изписвайки с отделни 
букви „етнология“,  „антропология“

Фейзуллах ЮСЕИН
В началото на летния семестър, на 13.02.2023 г., се проведе 

викторина (куиз) по гражданско право, организирана от Клуба на 
юриста „Пловдив“. Събитието събра студенти от втори и по-горни 
курсове, дори вече завършили, имащи интереси в тази правна 
област. Неслучайно куизът се проведе след сесията, в която се 
предполага, че студентите от втори курс успешно са положили 
изпита си по гражданско право – обща част.

Във всеки кръг се поставяха нови въпроси към участниците, 
главно от тематиката на сделките, тяхната действителност и упъл-
номощаването. Студентите трябваше да покажат високо ниво на 
познаване не само на материалния закон, но и на релевантната 
съдебна практика.

Съдии на събитието бяха гл. ас. д-р Димитър Топузов, гл. ас. д-р 
Александър Александров и докторант Теодор Пещерски. Те умело 
тестваха познанията на студентите с множество подготвени от тях 
въпроси. Някои бяха доста заплетени и съдържащи уловки.

Първо място зае отборът на студенти от втори курс, редов-
но обучение, т.е. отборът на най-младите участници, който бе 
в състав: Стоян Георгиев, Дебора Михалева, Шени Торбева и 

Габриела Бадатлиева.
Да им пожелаем успехи и в бъдеще, а на Клуба на юриста – 

нови състезания! 

Студенти се включиха в състезание по гражданско 
право, организирано от Клуба на юриста „Пловдив“

Участници в състезанието и членове на журито
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Доц. д.ф.н. Николай НЕЙЧЕВ
Времето като феномен заема особено място в творческото 

съзнание на Достоевски и се отразява по специфичен начин в 
художествения свят на неговата късна романистика. Нашето про-
учване изясни, че за руския писател са принципно неприемливи 
философските концепции за света и в частност – за времето: 1) Той 
отхвърля античната представа за кръговата и циклична природа на 
времето (Платон, Аристотел, а 
следователно – и неоезическия 
темпорален модел на Ницше). 
Оттук и отрицателното отноше-
ние на писателя към учението 
за анамнезиса и метемпсихоза-
та. 2) За Достоевски е очевид-
но неприемлива и Августинова-
та концепция (възхождаща към 
Плотин) за интериоризацията 
на времето в душата и предста-
вата за времето като резултат 
от нейна „екстензия“. За писа-
теля подобна „субективизация“ 
на времето е недопустима, тъй 
като – от една страна – тя би съз-
дала предпоставката за опасна 
десакрализация на календар-
ната темпоралност в света, а 
от друга – до дискредитиране 
на историческата насоченост 
към есхатоса. 3) Оттук, макар и 
хипотетично, но напълно логич-
но, следва да допуснем, че за 
Достоевски би била неприемлива идеята за възможно движение на 
времето в обратна посока, каквато възможност като че ли допус-
ка неговият „съвременник“ Киркегор (а по-късно ясно постулира 
Хайдегер).

Разбирането на времето при Достоевски е неотделимо от 
схващанията на ортодоксалната патристика и по този начин 
естествено влиза в противоречие с цялата досегашна философска 
традиция, която обвързваше природата на времето с движението 
и промяната. Според това схващане е възможно да съществува 
както движение, така и промяна, без те да са свързани непремен-
но с времето. С други думи – движението и промяната могат да 
съществуват в еоничния свят, където обаче може да не съществува 
времето. От казаното следва изводът, че принципно е невъзможно 
творчеството на Достоевски да се изтълкува адекватно „през при-
змата“ на известните философски концепции за времето.

Но се оказа, че времето като физически (природен) феномен 
играе огромна роля при формирането на художествения наратив 
в големите романи на Достоевски. За целта приложихме линг-
востатистическия анализ, чрез който експлицирахме от тексто-
вете на Петокнижието всички темпорални маркери. Получените 
резултати доказаха абнормното присъствие на маркери за време 
в художествения наратив на руския писател, който факт се дължи 
на обстоятелството, че присъствието на хроноса в художествения 
му свят не е свързано толкова с наративни особености, а по-ско-
ро на времето като основна категория на неговия (или на героите 
му) идеологически дискурс. При Достоевски основен проблем не 
е „преодоляване“ на времето, а неговото оценностяване, изпъл-
ването му с качествена духовна битийност, т. е. неговата „кайро-
тизация“. 

Според християнската есхатология, споделяна и от писателя, 
след Боговъплъщението времето вече не е само онтологична 
категория на физическата реалност, един „студен“ и неумолим 

механичен Хронос, а се превръща в „стоплен“ духовен Кайрос – 
превръща се в религиозен сюжет. За православното съзнание на 
Достоевски осветеният юлиански календар се явява тази „икона 
на времето“, която осъществява „кайротизирането“ на човешката 
екзистенция и трансформацията на човешкия живот в житие. 
Оттук и нашата теза е, че за всеобщата кайротизация на вре-
мето, т. е. на всеки ден в живота на християнина, основна роля 

играят преданията в най-попу-
лярния агиографски корпус – 
Чети-Минеите на св. Димитрий 
Ростовски. Чрез текстологич-
ния анализ на всеки роман от 
Петокнижието показахме как 
„хипертекстът“ на Чети-Мине-
ите оказва смислопораждащо 
и текстопораждащо влияние 
върху цялостното развитие 
на привидно „светския“ сюжет, 
а темпоралният ориентир (явен 
или „скрит“ в подтекста) под-
сказва точно кой житиен текст 
оказва това въздействие.

Що се отнася до релацията 
време – вечност, изследването 
стигна до извода, че в худо-
жествената картина при Дос-
тоевски времето се разтваря 
в сакралното пространство 
на вечността, т. е. във „вмес-
тилището“ на иконизираната 
пространствена реалност на 

вечността. В това пространство може да съществуват движение и 
промяна, без да съществува време. С допускането, че простран-
ството при Достоевски е „иконизирано“, то следователно би 
трябвало да бъде и „хроматизирано“, и то по законите на право-
славната каноничност. Оказа се, че в текстовете на руския писател 
действително отсъстват случайни употреби на цвета (колореми), 
а техните значения съвпадат със символиката на цветовете в 
ортодоксалната иконография. Така хроматичните решения в голе-
мите романи на Достоевски влизат в сложни взаимоотношения 
помежду си и образуват единна цветова система на Петокни-
жието. Тази колористична система е и основата за конкретното 
иконографско ипостазиране на вечността в сингуларната зона на 
всеки един отделен текст. Така вечността в текстовете на Достоев-
ски става „зрима“, чувствено осезаема и се съпреживява както от 
неговите герои, така и от нас, читателите. Нещо повече. Централ-
ният иконографски сюжет отразява и основната идеологическа 
доминанта на всеки текст, съставящ „метаромана“ Петокнижие. 
Например иконографският сюжет Възкресението на Лазар под-
сказва възможността за бъдещо възкресение на престъпника; Пре-
ображение Христово – за обожението (преображението) на чове-
ка и превръщането му в същество „не от този свят“; Изцелението 
на гадаринския бесноват пророкува за екзорсисткото излекуване 
на човека, Русия и света от духовните причинители на смъртта – 
бесовете; Въведение Богородично вдъхва надеждата „случайното 
семейство“ да се трансформира в християнско; Сватбата в Кана 
Галилейска – предчувствие за „други светове“ и бъдещата радост, 
която очаква човечеството в Царството Божие – единението (бра-
кът) с Божественото.

Така предложеното изследване на времето в Петокнижието 
на Достоевски се разгръща интенционално: от обичайната пред-
става за хроноса през неговата идеологическата трансформация в 
кайрос към есхатологичното пространство на вечността.

Проблемът за времето в Проблемът за времето в 
ПетокнижиетоПетокнижието на Ф. М. Достоевски на Ф. М. Достоевски

На 31 март 2023 г. се състоя защи-
тата на дисертационния труд на доц. 
Николай Нейчев „ПРОБЛЕМЪТ ЗА ВРЕ-
МЕТО В ПЕТОКНИЖИЕТО НА Ф. М. ДОС-
ТОЕВСКИ (Хронос. Кайрос. Вечност)“. 
Членовете на научното жури: проф. 
д-р Запрян Козлуджов, проф. д.ф.н. 
Денка Кръстева, проф. д.ф.н. Дечка 
Чавдарова, проф. д.ф.н. Клео Прото-
христова, проф. д.ф.н. Жоржета Чола-
кова, проф. д-р Христо Манолакев и 
проф. д-р Людмил Димитров, подчер-
таха високата стойност на неговото 
изследване и единодушно гласуваха 
присъждането на научната степен „доктор на филологическите 
науки“ на доц. Н. Нейчев. Преподавателят в Катедрата по руска 
филология е най-проникновеният интерпретатор на творчест-
вото на Достоевски в България. Автор е на десетки студии и 
статии, публикувани у нас и зад граница, както и на няколко 
монографии, високо ценени от съвременните литературоведи. 

Предлагаме на нашите читатели заключителната част от 
автореферата на доц. д.ф.н. Николай Нейчев, като му желаем 
много здраве, щастие и успехи в науката!
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Какво е логика
Логиката е наука за формите и законите на правилното мисле-

не. Появява се около 4. век пр.н.е. в Древна Гърция, а неин създа-
тел е знаменитият философ и учен Аристотел. Една от основните 
задачи на логиката е да определи как да стигнем до заключението, 
опирайки се на предпоставките, и да получим истинско знание за 
предмета на мислене. Интересен факт е, че във всяка наука логи-
ката е сред основните инструменти.

Закони на логиката
Законите на логиката са обективните принципи и правила на 

мисленето, чието спазване винаги води разсъждението до пра-
вилни заключения (разбира се, при условие че първоначалните 
съждения са верни).

Има четири основни закона на логиката:
• Закон за тъждеството.
• Закон на противоречието.
• Закон на изключената среда (или изключеното трето).
• Закон за достатъчното основание.

Законът за тъждеството
Първият и най-важен закон на логиката е законът за тъждест-

вото, който е формулиран от Аристотел.
Законът за тъждеството гласи, че всяка мисъл (всяко разсъж-

дение) трябва задължително 
да бъде равна (идентична) на 
самата себе си, тоест трябва 
да бъде ясна и точна, проста и 
категорична.

Този закон забранява обър-
кване и подмяна на понятия в 
разсъжденията (т.е. използване 
на една и съща дума в различни 
значения или влагане на едно 
и също значение в различни 
думи), създаване на двусмис-
лие и т.н.

Например в привидно прос-
тото твърдение „Студентите 
слушаха лекцията на препода-
вателя“ има двусмислие, защото 
нарушава закона за тъждеството. В крайна сметка думата „слушал“ 
може да се тълкува по два начина: или студентите са слушали вни-
мателно преподавателя, или думите му са минали покрай ушите им.

Оказва се, че твърдението е едно, но има две възможни значе-
ния, в резултат на което идентичността е нарушена: 1 ≠ 2. С други 
думи, две различни (неидентични) ситуации са смесени (иденти-
фицирани) в горното изявление.

Ако законът за тъждеството се наруши неволно (поради незна-
ние или невнимание), тогава възникват просто логически грешки. 
Ако това се прави умишлено, за да се обърка събеседникът и да му 
се докаже някаква невярна мисъл, тогава това вече не са просто 
грешки, а софизми.

Интересен факт е, че много забавни афоризми, анекдоти, зада-
чи и пъзели са изградени именно върху нарушаването на логиче-
ския закон за тъждеството. Например:

„– Счупих си ръката на две места.
– Не ходете повече на тези места.“

Закон на противоречието
Според Закона за противоречието, ако едно съждение 

потвърждава нещо, а друго отрича същото нещо за същия обект, 
по едно и също време и в същото отношение, тогава те не могат да 
бъдат верни едновременно.

С други думи, логическият закон на противоречието забранява 
да се твърди и да се отрича едно и също нещо едновременно. Тук 
възниква въпросът: кой нормален човек ще каже нещо и веднага 
ще го отрече? И ако това е толкова очевидно, струва ли си дори да 
го оформим под формата на закон на логиката?

Явно не е толкова просто.

Очевидните противоречия, когато нещо се потвърждава и вед-
нага се отрича,  се наричат контактни, но са изключително редки. 
Далечните или скритите противоречия са доста често срещани. 
Отдалечените противоречия са преценки, които си противоречат, 
между които има значителен интервал. Например в началото на 
лекцията ораторът твърди едно, а час по-късно, в края на изявле-
нието си, твърди обратното.

Точно затова принципът на последователността на мисленето, 
прост и дори примитивен на пръв поглед, има статута на важен 
закон на логиката.

Закон за изключеното трето
Този закон гласи, че две противоречиви съждения за един и 

същи предмет, по едно и също време и в едно и също отношение, 
не могат да бъдат едновременно верни и не могат да бъдат едно-
временно неверни. Тоест истинността на едното от тях задължи-
телно означава неистинността на другото и обратно.

Закон за достатъчното основание
Законът за достатъчното основание гласи, че всяка мисъл, 

за да бъде валидна, трябва непременно да бъде обоснована с 
аргументи (причини). Освен това тези аргументи трябва да са 
достатъчни, за да докажат първоначалната мисъл (тезата трябва 
задължително да следва от основанията).

Помислете за следния аргу-
мент:

На улицата има поледица 
(теза), затова колите не се дви-
жат (основание).

В този случай се нарушава 
логическият закон за достатъч-
ното основание, тъй като тезата 
не следва от основанието. Тоест 
фактът, че колите не се движат, 
изобщо не е достатъчен, за да 
се твърди, че се дължи на поле-
дицата (това може да бъде и по 
много други причини).

Или друг аргумент:
Престъплението е извърше-

но от Иванов (теза), понеже той 
сам си е признал (основание).

И тук е нарушен логическият закон за достатъчното основание, 
тъй като от признанието на едно лице, че е извършило престъп-
ление, изобщо не следва, че то действително го е извършило. В 
края на краищата възможно е признание под натиск или поради 
други мотиви.

Интересен факт е, че именно на закона за достатъчното осно-
вание се базира важният правен принцип на презумпцията за 
невинност, който предписва човек да се счита за невинен дори ако 
свидетелства срещу себе си, докато вината му не бъде доказана.

Логическите грешки
Логическите грешки са нещо, с което се среща всеки от нас в 

ежедневието. 
Подмяната на тезата е логическа грешка в доказателство-

то, състояща се в това, че започвайки да доказва дадена теза, 
постепенно в хода на доказването доказващият преминава към 
доказване на друга позиция, подобна на тезата, но имаща съвсем 
различно значение.

Друга популярна логическа грешка е „предусещане на основа-
нието“. Тя се крие във факта, че недоказаните, като правило – про-
изволно взети разпоредби, се използват като аргументи: позова-
ване на слухове, на актуални мнения, предположения, направени 
от някого, или дори на собствена измислица, представени за 
аргументи, които уж обосновават тезата.

В действителност качеството на подобни аргументи е само 
очаквано, но не и установено със сигурност. Обикновено такива 
фалшиви аргументи са придружени от фразите: „Както абсолютно 

Логика – закони и логически грешки

Платон и Аристотел. Фрагмент от фреската на Рафаело „Атинската школа“
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Филологическият факултет 
на Пловдивския университет „Па-
исий Хилендарски“ организира 
международна интердисципли-
нарна конференция за студенти 
и докторанти в Атина. Тя се про-
вежда за девети път и бе под над-
слов: „Pax Europaea: гневът и ми-
рът в европейската цивилизация. 
Български рефлексии“.

Конференцията (29 март 
– 1 април 2023 г.) е продълже-
ние на традиционната среща 
с българистична тематика на 
студенти и докторанти от раз-
лични страни, провеждана от 
2014 г. в австрийската столица Виена. Съорганизатори са Сла-
вянският семинар на Университета „Алберт Лудвиг“ – Фрайбург, 
Германия, и Българският културен институт „Дом Витгенщайн“ 
във Виена, а от тази година и Атинският национален и Капо-
дистриев университет, представен от Департамента по руски 
език и литература и славистика, който бе и домакин на научния 
форум.

Тематично тази година деветото издание на конференцията 
беше посветено на актуални събития и наболели проблеми, свърза-
ни с гнева, войната и мира в европейската цивилизация. В нея участ-
ваха над 80 учени и експерти от 31 университета от Австрия, Бълга-

рия, Великобритания, Германия, 
Гърция, Италия, Полша, Румъ-
ния, Русия, Словения, Сърбия, 
Украйна, Унгария, Япония и др., 
които се опитаха да отговорят 
на новите предизвикателства 
и да представят своята визия 
по теми, свързани с реакциите 
спрямо измеренията на войната 
и мира чрез мисленето и прак-
тиките в литературознанието, 
езикознанието, медиезнанието 
и културологията, културния 
трансфер, изкуството, социал-
ните науки, политологията, исто-
рическите науки и етнологията. 

Специална изненада при откриването на конференцията бе 
представеният от гръцките студенти спектакъл „Троянки“ –  адап-
тация по Еврипид. 

Партньори на научния форум са Министерството на образова-
нието и науката, лекторати по български език, литература и кул-
тура към чуждестранни университети, Посолството на Република 
България в Гърция, Тракийският университет „Демокрит“ в Комо-
тини, Националният гръцки комитет за изследвания в Югоизточна 
Европа, Гръцко-българското сдружение за култура в Атина, Асо-
циацията на лекторите по български език, литература и култура 
(АЛБЕЛК), издателство „Аз-буки“ и др.

всички знаят ...“, „Кой ще спори с 
факта, че ...“, „Разбира се, че ...“, „Всички знаят това...“, за да се разсеят 
възможните съмнения от обикновения слушател.

Нарушение на закона за тъждеството
В ежедневието си често наблюдаваме нарушаване на един от 

основните закони на логиката – закона за тъждеството. Вземете 
например този разговор.

– Мога ли да взема вашите книги назаем?
– Вземи ги.
– Не искам да ги вземам.
– Тогава не ги вземай.
– Забрани ми да си взема книгите.
Тук в израза „не вземай“ се смесват две различни съждения: 

„не ги вземай“ – в смисъл на „не можеш да ги вземеш“, и „не ги 
вземай“ – в смисъл на „можеш да не ги вземеш“, в резултат на 
което се нарушава законът за тъждеството и неизбежно възниква 
недоразумение.

Дори най-малките промени във фразата, като промяна на уда-
рението, могат напълно да променят нейното логическо значение. 
Нека си припомним недоразумението, което възниква във връзка 
с изявлението на Исак Нютон: „Аз не съчинявам хипотези“. Знаем, 
че Нютон въпреки това твърдение е представил много хипотези.

В действителност няма основания за изненада и тези, които 
виждат противоречие тук, просто нарушават закона за тъждество-
то. В цитираното изявление на Нютон трябва да поставите логиче-
ски акцент върху думата „съчинявам“ и тогава ще има смисъл: „Аз 
не съчинявам хипотези, а ги излагам въз основа на факти“.

Ако поставим логическия акцент върху думата „хипотези“, 
може да се получи съвсем различно значение в това твърдение: 
„Аз не съчинявам хипотези, тоест изобщо не ги създавам“. Въз 
основа на това може да се стигне до грешното заключение, че 
Нютон е противник на всички хипотези.

Софизми
Ако законите на логиката 

са нарушени умишлено, тогава 
имаме софизми (от гръцки sophisma – „измислица, хитрост“), които 
представляват правилно доказателство за лъжливи мисли.

Ето някои популярни софизми.

Различни числа
Числата 3 и 4 са две различни числа, 3 и 4 – това е 7, следова-

телно 7 е две различни числа.
В това външно правилно и убедително разсъждение се смесват 

или отъждествяват различни, нееднакви неща: просто изброяване 
на числа (първата част на разсъждението) и математическата опе-
рация събиране (втората част на разсъждението); между първото 
и второто е невъзможно да се постави знак за равенство, т.е. има 
нарушаване на закона за тъждеството.

Жената не е човек
Ето още един пример за софизъм, където умело се крие проста 

логическа грешка.
Всеки мъж е човек. Жената не е мъж. Следователно жената не 

е човек.

Знаете това, което не знаете
– Знаеш ли какво искам да те попитам?
– Не.
– Знаеш ли, че добродетелта е добро нещо?
– Знам.
– Това исках да те попитам. А ти казваш, че не знаеш това, което 

знаеш.

Лекарство
Лекарството, което се приема от болните, е добро. Колкото 

повече правиш добро на хората, толкова по-добре. Това означава, 
че трябва да им даваме възможно най-много лекарства.

Пловдивският университет организира международна 
конференция за студенти и докторанти в Атина

Деветото издание на научния форум бе подчинено на темата за гнева, 
войната и мира в европейската цивилизация

Централната сграда на Атинския университет

Логика – закони и...От стр. 24
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Докт. Елена МИНЧЕВА,
Лингвистичен клуб „Проф. Борис Симеонов“
2023-та е годината, в която се навършват 10 години от кончина-

та на една от най-известните италиански актриси и социално зна-
чими фигури – Франка Раме. Както мнозина журналисти и членове 
на създадената в тяхна памет фондация „Дарио Фо и Франка Раме“ 
подчертават, да се говори за нея, без да се спомене Дарио Фо, е 
невъзможно. От момента на тяхна-
та среща се заражда любов, която 
ги превръща в най-поставяния на 
световните сцени италиански теа-
трален тандем. Те са двойка, която 
преобръща представите за брак в 
средите на шоубизнеса. Случилото 
се помежду им е част и от книгата 
на Симонета Фиори, посветена на 
30-те най-известни любовни исто-
рии в областта на културата и теа-
търа. Случайността среща Франка и 
Дарио в храма на Мелпомена, който 
завинаги ще остане тяхна съдба и призвание. Самият Фо споделя 
пред своя биограф Джузепина Манин: „Франка е част от мен, вяр-
вам, че съм я обичал, преди все още да я видя. Тогава аз бях един 
дългуч на малко повече от двайсет. Докато тя вече бе дива, една 
прелестна девойка, която всеки би пробвал да покори“; „Не бях 
красив и бях беден. За да победя, трябваше да заложа на нещо 
друго. Нещото, което винаги ми е помагало, е да разсмивам“. Така 
той обобщава, че момичетата могат да устоят на всичко и всекиго с 
изключение на мъжа, който успее да ги забавлява. „Изпробвал съм 
го много пъти.“1 Оказва се обаче, че Франка е тази, която успява да 
разсмее бъдещия Нобелов лауреат. „Тя винаги е все така духовита, 
саркастична, непредвидима.“ Видял бъдещата си съпруга за първи 
път на снимка, гостувайки на свои приятели, Дарио иска веднага 
да узнае всичко за нея. Франка Раме произлиза от много известна 
фамилия на актьори и майстори на кукли. Доменико Раме, нейният 
баща, е комик с голяма значимост в света на италианското теа-
трално изкуство. Именно благодарение на нея Дарио Фо успява 
да се научи да пее, танцува и рецитира. Тъй като работят в една 
и съща сфера, непланираните контакти помежду им се оказват 
доста чести. До момента на първата им целувка – изцяло по ини-
циатива на Франка. Следват поредица от срещи, приключващи с 
дълги разходки на изпращане и безкрайни разговори до изгрева 
на слънцето. Множеството покани за изява в киноиндустрията 
към Франка, следването на Дарио в специалността Архитектура 
в „Брера“, ангажиментите му в театъра ги разделят, но не задълго. 
Раме се връща към театъра, а Фо вече бележи успехи със сатирич-
ното списание „Ditto nell occhio“2.

Така година по-късно те вече са женени. „Предложих ѝ в едно 
заведение близо до булевард „Умбрия“. Беше лято, градът беше 
пуст, ние двамата бяхме единствените клиенти. Дойде ми наум 
онази песен на Джино Паоли: „В кварталното кафе за първи път се 
обикнахме“. Аз трябваше да заминавам на турне. Още една раздя-
ла, не исках да я губя отново“. Следват най-важните думи: „Франка, 
ще се оженим ли?“. Тя ме погледна и избухна в плач.“ В множество 
свои интервюта Фо споделя, че неговият най-хубав спомен е този, 
в който Франка е взела решението да се омъжи за него.

Сватбената церемония се състои в църквата „Сант Амброджо“ 
в Милано. „Аз в тъмен костюм, тя в бяло, с голяма шапка“. Много 
цветя, много роднини и приятели. Учители и бивши възпитаници 
на „Брера“, естествено, хора от света на театъра. Церемонията 

води не кой да е прелат, а епис-
копът на базиликата. „Беше много 
симпатичен, с голяма страст към 
театъра. Вярвам, че бе доволен, че 
ще ни бракосъчетае.“ Независимо 
от факта, че списанието, в чието съз-
даване взима участие и самият Фо, 
„Ditto nell occhio“3, заради своята 
изобличителна и иронична темати-
ка не е било много добре прието от 
католическия клир. „Отче – обърнах 
се към него, – аз съм дошъл да се 
оженя за нея, но вижте, атеист съм.“ 

„Не се тревожи – ми отвърна. – Някой иска да говори с Бога във 
всеки един момент и не среща Бог никога, а някой, който никога не 
говори с него, може би един ден ще го намери наистина.“

Животът на Франка Раме и Дарио Фо преминава през множест-
во изпитания – лични и професионални. Пред Симонета Фиори 
драматургът споделя: „Контрастът между нас беше в основата на 
всичко, което правехме заедно“. Първата им обща телевизионна 
изява е свързана с предаването „Canzonissima“. Макар да са го 
замислили като забавно и неангажиращо, Дарио и Франка успяват, 
смеейки се и шегувайки се, да говорят за неща, които никога дото-
гава не са се появявали по екраните: проблемите на работниците, 
болестите, причинени от работата във фабриките, ежедневните 
рискове по строителните площадки. Всичко това – разказано с 
лежерен тон, развличащо, но със сериозни факти и с неслучайни 
истории. Така неочаквано се забелязва, че в събота вечер в Италия 
по телевизията шества животът – истински, труден, скандален. 
Успехът е невероятен: „В девет вечерта страната спираше, дори 
и таксиметровите шофьори преставаха да работят, а като се има 
предвид, че по онова време малцина имаха телевизори в домовете 
си, заведенията бяха щурмувани“. Управителният съвет на РАИ 
започва да се страхува и въпреки че текстовете вече са одобрени, 
„настана повсеместно рязане“. Един от скечовете, посветени на 
мафията, предизвиква нечуван скандал. Дотолкова, че един сена-
тор претендира пред комисията за телевизионен надзор за нане-
сена обида на сицилианците. Последствията за Дарио и Франка са 
множество заплахи за убийство – писма, изцапани с кръв, закана да 
разфасоват сина им Якопо, дори изпращане на малък дървен ков-
чег. Да се продължи с програмата, става все по-трудно, цензурата 
става все по-ожесточена. Чашата прелива с един скеч, замислен 
от Фо, относно проблемите на сигурността на работниците по 
строителните площадки. Как разкаянието и обещанията за обезо-
пасяване на труда от предприемачите свършват в момента, в който 
разбират, че работникът ще оцелее, и порочната практика продъл-
жава отново. Творческият тандем взима кардиналното решение да 
приключи с ангажиментите си към предаването, демонстративно 
двамата не излизат на екран в обичайния час, а серията протича 
само с музика. Скандалът е огромен, вълна от обществена съпри-
частност и солидарност залива двамата творци, гневни писма 
препълват пощата на Италианската национална телевизия, никой 
от актьорската гилдия не желае да заеме тяхното място. 

Следват поредица от дела, забрана за участие в радио- и теле-
визионни предавания за 16 години напред. Това не спира семей-
ство Фо и те продължават да отправят своите остри политически 
и социални послания. В годините се раждат знакови спектакли 

Дарио Фо и Франка Раме

Дарио Фо и Франка Раме – влюбените Дарио Фо и Франка Раме – влюбените 
бунтари на италианския театрален XX векбунтари на италианския театрален XX век

Текстът на докторантката Елена Минчева за красивата и 
вдъхновяваща любовна история между световноизвестния 
италиански драматург и Нобелов лауреат Дарио Фо и него-
вата съпруга, актрисата Франка Раме, беше представен на 
една от традиционните Академични срещи в сряда, органи-
зирани от Лингвистичния клуб „Проф. Борис Симеонов“.

1 Цитатите са част от автобиографичната книга на Дарио Фо „Светът според Фо. 
Разговор с Джузепина Манин“, Милано, 2016.
2 Сатирично списание, писано и издавано от Дарио Фо, Франко Паренти и 
Джустино Дурано. Впоследствие се превръща в спектакъл, създаден и игран 
от Фо.
3 Заглавието на списанието в буквален превод означава „ Пръст в окото“.  На стр. 27
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Таня НЕЙЧЕВА
В последния ден на февруари чуждестранните 

студенти от подготвителния курс по български 
език в Пловдивския университет и студентите по 
програмата за международен обмен „Еразъм+“ 
участваха в творческо ателие, посветено на бъл-
гарските пролетни обичаи. 

Баба Марта, Пижо и Пенда, кукерите, народ-
ните носии и поверията, свързани с мартенските 
празници – за всичко това говориха лекторките 
Мария Пенева-Халилова, Мая Булут и Мария Миц-
кова от Департамента за езикова и специализи-
рана подготовка на чуждестранни студенти. Най-
впечатлени от кукерския обичай бяха, естествено, 
мъжете. Алесандро Коломбо (Италия) и Василиос 
Лионакис (Гърция) засипаха преподавателите си с 
въпроси за смисъла на традицията, за костюмите и народните вяр-
вания. Красивите носии от различни региони на България, както 
може да се очаква, привлякоха вниманието на всички студентки. 

Когато чу разказа за белия и червения конец, Панайота Антали 
(Гърция) направи аналогия със сходния обичай, разпространен в 
северните части на Гърция. Оказва се обаче, че има и разлики. У 
нас, в България, мартеница получават всички – мъже, жени и деца, 

млади и стари. И не само всички получават, но 
и всички дават мартеници на роднините и при-
ятелите си с пожеланието да са бели и червени, 
здрави и засмени. В Гърция усукани бели и чер-
вени конци връзват в някои региони единствено 
бабите и само на малките деца и младите девойки. 
Разбира се, наричането е същото – за здраве и 
щастие. 

В практическата част на ателието майсторски 
клас за изработване на мартеници проведе Гер-
гана Георгиева, представител на студио Дизайн 
54. Инструкторката показа как се усукват класи-
ческите мартеници, как изглеждат Пижо и Пенда, 
а също и как се оформят и по-нетрадиционните 
модели: гривни, пискюли, помпони, брошки и др. 
Всеки студент изработи своя уникална мартеница. 

Сахар Ламейе (Иран) дори не дочака идването на Баба Марта и 
вече окачи мартеничката в колата си. Дуйгу Йозтюрк (Турция) пък 
реши да спази изцяло българската традиция и приготви мартенич-
ка не само за себе си, но и за своята приятелка, която не успя да 
присъства на събитието. 

Всички с нетърпение очакват предстоящите пролетни празни-
ци, за които в департамента се подготвят още интересни занимания. 

Чуждестранните студенти в ателие Чуждестранните студенти в ателие „Баба Марта“„Баба Марта“

както за италианската, така и за 
световната сцена – „Архангелите не играят флипер“, „Няма да пла-
тим!“, „Случайната смърт на един анархист“, изразяващи позицията 
на театралния дует към организираните от държавата репресии 
и политически убийства, както и солидарност с жертвите. Според 
дъщерята на убития „анархист“ Джузепе Пинели единствено Фран-
ка Раме и Дарио Фо са имали смелостта да кажат пред италианско-
то общество истината за смъртта на баща ѝ.  

Истински скандал предизвиква и спектакълът „Мистеро Буфо“. 
Кардинал викарият на Римската епархия монсеньор Уго Полети 
го категоризира като „най-богохулното предаване в италианската 
телевизионна история“. Именно тази творба на Фо в колаборация 
с неуморно събиращата всички намерени от съпруга ѝ истории и 
превеждаща ги на съвременен италиански език Франка, е в осно-
вата на получената от драматурга Нобелова награда за литерату-
ра. Всяка една от пиесите на театралния тандем третира наболял 
обществен проблем, изобличава властимащите и провокира граж-
данското самосъзнание и обществената активност.

Широката социална дейност на двамата театрали намира 
израз и в основаната от Франка Раме организация „Soccorso rosso“, 
имаща за задача да подкрепи политическите затворници. В много 
от своите телевизионни изяви Раме подчертава, че макар и несъ-
гласна с изповядваните от тях възгледи, защитава преди всичко 
правата им на хора. 

Придобитата известност подлага на изпитание и техния брак. 
Пиесата „Отворена брачна двойка“ е писана именно по повод 
на случващото се между двамата театрали. В свои интервюта Фо 
неохотно споменава, че на два пъти са били пред раздяла, като 
втория път дори го е разбрал от неделно телевизионно шоу, в 
което взима участие неговата съпруга. Въпреки проблемите два-
мата успяват да се преоткрият и да продължат напред. Следващо 
голямо изпитание, пред което е изправена двойката, е бруталното 
изнасилване на Франка. Извършено с особена жестокост, то е като 
своеобразно наказание за обществената позиция, социалната 
активност и театралната дейност на двамата актьори. По съвет на 
лекар Франка решава да говори за случилото се. Именно силата на 
думите е най-добрият начин тя да успее да го преодолее. Дарио Фо 
споделя, че по време на един техен спектакъл Франка „с кураж на 
лъвица“ е взела думата и е започнала да разказва за преживяното, 
а самият той не е успял да понесе подробностите и бързо излиза. 
По този начин Франка насърчава и други жертви да говорят и да 
потърсят своите права. Малко известен факт е, че в Италия до 1996 

г. според закона изнасилването 
се смятало не за престъпление 
срещу личността, а за законона-

рушение срещу обществото.
Любовта и съвместната творческа дейност на звездния театра-

лен дует е в основата на получената от Дарио Фо Нобелова награ-
да за литература през 1997 г. В своята биографична книга авторът 
признава, че животът му е дал всичко във всяко отношение: „Успях 
да реализирам мечтите си, та даже и повече. Обичах и бях обичан. 
Близо половин век до мен беше една изключителна жена. Като 
черешка на тортата, разбира се, спечелих Нобелова награда и 
получих диплом от Сорбоната“. В много от своите интервюта Фо 
споделя шегата, която Франка нееднократно използва за техните 
взаимоотношения, че ако той е монументът, то тя е неговата осно-
ва. Само двамата са „завършеният Нобел“.

Негова дясна ръка във всяко едно отношение, неуморната 
Франка Раме поставя началото на техния архив, събрал всички 
рецензии, чернови, бележки, скици, свързани с пиесите им. Често 
дори самият Фо е бивал изненадан от всичко, което Франка е успя-
ла да съхрани и да постави на правилното място.

И точно както преди близо 60 години са си били обещали в 
църквата „Сант Амброджо“ – да са заедно, докато смъртта ги раз-
дели, така се и случва. От земния свят през 2013 г. си отива първо 
Франка Раме. Общественик, автор, защитник на правата на угне-
тените, архивист, сенатор в италианския парламент, жена, която 
оставя ярка следа в италианската история. По време на прощална-
та церемония Дарио Фо разказва история, която малко преди да 
си отиде, тя пише. Финалните думи са: „Любовта е земно чувство. 
Започва и свършва с живота на тези, които обичаме. Обаче има 
едно обаче. Когато двама души са способни да се обичат, онова, на 
което учат този, който остава, е вечно“. В много от дадените по-къс-
но интервюта с по-тих от обикновено басов тембър Фо споделя, 
че я сънува много често и болезнено преживява липсата ѝ всеки 
път, когато се събуди. Признава, че би изживял живота си отново 
единствено и само заради нея.

През 2016 г. на небето изгрява и звездата на Дарио Фо. Теат-
ралът винаги е казвал, че е влюбен в живота, но не се страхува 
от смъртта. Онова, което наистина не му харесва, е, че не може 
да живее повече. „Не съм вярващ, не си представям нищо отвъд. 
Обаче, без да преминавам в метафизиката, ми харесва да вярвам, 
да се надявам, че нещо от нашия дух продължава да живее. Поне 
докато сме в нечии спомени.“ И „само играта, куражът и иронията 
са трите съставки, които могат да се противопоставят на идеята 
за края“.

Дарио Фо и Франка Раме...Дарио Фо и Франка Раме...От стр. 26
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Студентски литературен конкурс за поезия и проза
Вестник „Пловдивски университет“ 

обявява конкурс за:
ПОЕЗИЯ – до пет стихотворения;
ПРОЗА – до три разказа. 
В конкурса могат да участват всички 

студенти и докторанти от Пловдивския 
университет.

За всеки от двата раздела ще бъдат 

раздадени съответно по три награди. 
Материалите трябва да бъдат напечатани 
(на тях да са написани трите имена на сту-
дента, специалността и курсът, факултетен 
номер, е-mail и телефон за връзка). 

Краен срок за получаване на творбите 
е 20 април 2023 година.  Текстовете могат 
да бъдат донесени (разпечатани в два 

екземпляра) в редакцията на  в. „Плов-
дивски университет“ (Ректората, южния 
двор) или да бъдат изпратени на единия 
от следните два адреса: vestnik_pu@abv.bg 
/ tiliotilev@uni-plovdiv.bg

За отчитането на резултатите и връч-
ването на наградите ще има допълнителна 
информация. 

* Михаела Начева – спец. „Български език и английски език“, и Мария Игна-
това – спец. „Български език и италиански език“, бяха отличени с ІІІ награда 
за поезия в литературния конкурс на вестника през миналата година.

Стихотворения*
ДЪЖД В НОЩТА

Докато се взирам в тъмнината
и се опитвам да заспя,
неусетно завладяваш мислите ми.
Образът ти изплува в съзнанието ми,
нарисуван от капките дъжд по прозореца.
Ударът им по стъклото 
саботира всеки мой унес.
Водата се събира във вир 
от преливаща тъга.
Сълзите се стичат по бузите ми, 
както луната пътува до края на нощта. 

ЛЯТНА ТЪГА

Приливът оставя след себе си 
уморена сирена.
Следобедното слънце я изгаря.
Самота изсушава капките по тялото ѝ.
Солените ѝ устни жадуват целувка.
В забрава потъват със залеза.
Звездите осветяват копнежа им.
Лятото тъгува за отлив.

РОЗА

Тялото ми – спирала от бодли.
Вдишвам, пробождат ме, кървя.
Топъл восък е сърцето ми.
Топи се от жарта на любовта.
Розова пепел са сълзите ми.
Увяхвам в самота.
Откъсната, сега крася твоята стая
и чакам да угасна заедно с нощта.

УТЕХА

Стопляш душата ми, 
както топъл дъх изпотява 
заскрежен прозорец. 
По кожата ми като на стъкло 
рисуваш името си, 
за да попие в съзнанието ми. 
Сгушвам се в теб. 
Уютно и тихо е. 
Приемаш всичкия ми багаж. 
Свалям батериите на часовника, 
за да останем тук завинаги.

* * *
някои хора
толкова крехки 
като дечица пред директорска врата 
не смеят да почукат 
страхуват се какво ще им отвори 
и от притеснение стискат билетчето във влака
уплашени до другиго да седнат 

защо пътуваш сам
пита контрольорът
съвсем като живота

* * *
буреносно малко същество 
не се страхувай от деня
щом двете плитки станат на една
очите ти са двата облака, които път пресичат 
гръм изтича от синевата
но дори тогава децата пак ще играят вън

буреносно малко същество 
целият живот е в теб събран 
и вали

* * *
тази битка не със себе си я водя
стара е войната – не от вчера
и мастилени трофеи пази кожата ми

боря се сега с живота
(със смъртта е друго нещо
и такива белези още не познавам) 
да, с живота, който себе си намрази
всичко е до правилна стратегия
сърцето ще се пръсне, ако се опълчиш
обърнеш ли се, в гръб ще те прострелят

цяла армия от думи
срещу онемялото от болка тяло
лягам на земята
аз и без това кървя с мастило
жертва тук на себе си принасям
само после ме завийте с лист, за да попие
образа на онази там вина
за която после ще се уча да прощавам

Михаела Начева Мария Игнатова
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